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' Sectorul informațiilor este unul din tărimurile cele mai pasionante ale marii bătălii a progresului tehnic și științific, care anunță ziua de miine a omenirii. Expoziția universală de la Osaka a venit cu e noutate care prefigurează spectaculos schimbările revoluționare ce se anunță și în ■cest domeniu. Este vorba de ziarul electronic, ziarul viitorului, eare ne va veni acasă fără a mai trebui să ne deplasăm spre a-1 cumpăra. Va fi deajuns că apăsăm butonul 
■niti aparat — care amintește de un televizor — și din aparat se va derula • bandă de hîrtie similară cu aceea a teleimprimatoarelor: paginile tipărite ale ziarului domestic; Mai mult, vom putea chiar alege, acționînd alte butoane, știrile care ne vor interesa : interne, externe, fapte diverse, sport, artă, modă, spectacole, previziunile meteo- •«logice etc.

S-A NĂSCUT ZIARUL VIITORULUI?
t Bata de naștere a ziarului electronic poate fi stabilită precis : 21 septembrie 1969. In ziua aceea, inventatorii lui l-au prezentat pentru prima oară în public, în cadrul unei expoziții industriale engleze organizate atunci la Tokio. Transmițătorul era instalat în clădirea ziarului „Asahi Shimbun" (tiraj i 0 milioane exemplare, sute de redactori, o flotă aeriană proprie de 15 avioane), antena se afla pe acoperișul aceleeași clădiri, iar receptorul în pavilionul „Nippon Budakan“, care adăpostea a- mintita expoziție. între 26 septembrie și 5 octombrie ziarul electronic a fost transmis în trei sau patru ediții zilnice.Ideia nu este, însă, japoneză. Prunii ei promotori au fost ziarele americane 1 Miami Herald și Philadelphia Enquirer care în 1947 și-au unit eforturile spre a transmite un cotidian electronic. Dar după doi ani de încercări experiența a fost abandonată din pricina costului ei ridicat. După un număr de ani, studiile respective au fost reluate de specialiști japonezi, care au reușit să construiască o instalație de ziar teletrans- znisibil de șase ori mai ieftină decit cea americană.
H Ziarul iese dintr*o  

deschizătura’ Brevetul a fost depus sub titlul destul de anodin de „Facsimil de ziar pentru uzul domestic". Acuma însă invenției i se spune mai concis și mai exact: teleziarul electronic. Pentru a avea o imagine de ansamblu asupra ei e deajuns să știm că ziarul electronic se realizează cu două aparate : unul care transformă ziarul tipărit în impulsuri radio și le transmite și un altul, aflat la o distanță care acum nu poate incă depăși 10 kilometri, din care ies foile tipărite. Dacă vrem, însă, să înțelegem mai bine în ce constă noutatea, trebuie să intrăm în anumite detalii .tehnice.Să începem cu aparatul de transmitere. Acesta comunică o serie de semnale radio eare corespund ziarului tipărit. Prin intermediul unei antene, impulsurile sînt captate de aparatul de recepție. Acesta, o cutie a cărei formă amintește de aceea a unui televizor, are o înălțime de 39,5 centimetri, O lățime de 63 centimetri și o adîn- cime de 48,5 centimetri. Posesorul aparatului apasă pe un buton și din deschizătura practicată în partea de sus a casetei, iese ziarul electronic, care are 
o lungime de 46,5 centimetri și o lățime de 32 centimetri, adică e puțin mai mic decît o pagină obișnuită de ziar, dar mai mare decît ceea ce în limbajul profesiunii se numește un tabloid.Aparatul pentru recepționarea ziarului e bazat pe un sistem de înregistrare electrostatică și pe un electrod numit de constructori „multistil" (de la latinescul stilus, ceea ce vrea să arate cji are mai multe vîrfuri ascuțite). Intr-adevăr, aparatul nu funcționează cu Un tub electronic obișnuit, ci cu un mare număr de minusculi electrozi cu ac, tnșiruiți ca inelele unui lanț, și care fac oficiul de mașină de tipărit. Actua

lul model, numit „AT-2“, are 8 electrozi 
pe milimetru. Fiecare din ei e legat la un capăt cu un miniatural fir conductor, în timp ce la cealaltă extremitate sînt aliniați într-un lanț cu care Intră în contact o „perie" rotitoare.Impulsurile electrice lansate de emițător sînt comunicate mai întîi acestei „perii" rotitoare și prin intermediul ei fiecărui electrod. „Peria" se învârtește cu o viteză de 750 de rotații pe minut. La fiecare învîrtire, aparatul imprimă o optime de milimetru de hîrtie, o hîrtie specială care are avantajul de a nu murdări mîinile ca hîrtia obișnuită imprimată cu cerneală tipografică. în felul acesta, pe hîrtie se formează imagini electrostatice latente. Ele sînt întărite cu ajutorul unui procedeu bazat pe căldură, iar rezultatul final e ziarul. Noutatea revoluționară B acestui nou tip de ziar, rezultă — cum 

e ușor de înțeles — din împrejurarea că el constituie un nou mijloc de comunicare, care unește tiparul eu radioul.
■ De ce „AT -2“Simplu, cu A de la „Asalii", (numele ziarului care a patronat experiența) și T de la „Toshiba" societatea în colaborare cu care a fost realizat aparatul. Cifra 2 arată că avem de-a face cu o a doua versiune, perfecționată. La cea dinții s-a căutat ca transmiterea ziarului electronic să fie făcută pe aceleași frecvențe ca ale televiziunii. Curînd, s-a văzut că sistemul nu era practic, întrucît frecvențele de televiziune sînt deseori supuse turburărilor provocate de interferența automobilelor sau a- vioanelor. Dar, cu eforturi, poate că inconvenientul ar fi putut fi totuși evitat. însă ministerul Telecomunicațiilor din Japonia n-a socotit oportun ca ziarul electronic să fie transmis pe frac

Aparatul de recepție al ziarului electronicvențele televiziunii șî a oprit continuarea experienței. „AT-2" utilizează astfel o frecvență independentă, eu o lungime de undă proprie.Dacă interdicția oficială ar fi ridicată — a declarat Norihisa Okuda, directorul adjunct al aerviciului de cercetări tehnice ai lui „Asahi Shimbun" — ziarul electronic ar putea fi difuzat în scurt timp în toate casele, întrucît ar fi legat de dezvoltarea televiziunii, care e foarte răspîndită în Japonia. în acest caz s-ar naște însă alte probleme, mai delicate decît cele de ordin tehnic : ori ziarele ar izbuti să-și impună controlul asupra rețelei de televiziune, ori ziarul electronic ar rămîne, mai mult sau mai puțin evident, supus influenței autorităților și controlului patronilor posturilor de televiziune.Directorii lui „Asahi Shimbun” afirmă că, mulțumită organizației pe care o au la dispoziție, ei ar putea furniza 

tal fiecare oră un ziar electronic. Cum ar deschide ochii, abonații ar putea astfel apăsa pe buton și la picioarele patului ar începe să cadă rotocoale de ziar, vrafuri de informații, ca dintr-un teleimprimator. Viziunea e poate pitorească, dar inexactă. Căci se pare că nu va exista un ziar de noapte, cel puțin la început. „Asahi Shimbun" își propune, într-adevăr, să scoată prima ediție între orele 9 și 10 dimineața. Abonații vor primi știri despre evenimente întâmplate chiar cu numai cinci minute înainte de a le recepționa. De la 10 și pină la 18 p.m., însă, ziarul va fi difuzat din oră în oră, în ediții total deosebite una de alta. Dacă în afară de orele amintite »-ar petrece totuși un eveniment ieșit din comun 
și în fața redacției a-ar ivi necesitatea de a transmite o știre foarte importantă 
și urgentă, ar exista aricind posibilitatea de a scoate o ediție specială. Mai mult, în asemenea cazuri abonatul ar fi avertizat de o sonerie a aparatu- 

hri. Așadar, știrea D va căuta pe cititor acasă și nu invers, cum »e întimplă acum. Ea va deveni într-un fel ineluctabilă, nu va putea fi ocolită. Cititorii vor fi „obligați*  să fie informați.
■ începutul unei istorii 

fabuloaseRăspîndirea ziarului electronic nu va pricinui, însă, moartea ziarelor obișnuite 7Inventatorii lui răspund printr-un nu categoric. Ei avansează argumentul că dacă ar socoti că lucrurile ar putea lua o asemenea întorsătură, n-ar mai persevera, întrucît nu doresc să se sinucidă. Ei cred într-o dezvoltare concomitentă și armonioasă a tuturor mijloacelor de informații, de eare omul modem are și va avea nevoie într-o măsură tot mai mare. Cu atât mai 

mult cu cit ziarul electronic nu va putea ajunge prea curînd la marele public. La început el va fi difuzat, se crede, într-un cerc mai mult sau mai puțin restrâns de interesați : instituții publice, marile societăți, posturile de radio și televiziune, ziarele care vor trebui să-i înfrunte concurența, ambasadele etc. După cum a afirmat Norihisa Okuda, pentru primul an „cifra de o mie de abonați ar fi un vis", în al doilea an s-ar putea ajunge la opt mii de abonați, în al trcKqi la zece mii. Pe de altă parte, numai a- tunci cînd ziarul electronic va atinge un tiraj de masă, prețul de achiziționare a aparatului va putea rivaliza cu acela al unui aparat de televiziune în alb-negru. Și, să nu uităm că după ce va fi cumpărat aparatul, abonatul va trebui să suporte costul abonamentului — ce nu va fi desigur, cel puțin în primii ani, la îndemina oricui.Care va fi totuși anul de apariție al ziarului electronic 7 Pentru moment data e secretă, dar se crede că primul an va fi 197L Mai întîi el va fi transmis, cum am mai amintit, numai pînă la 10 kilometri. Dar după un an de difuzare comercială, ni se spune, aria de difuzare ar putea ajunge la 50 kilometri, iar în al doilea să cuprindă toată Japonia. Și într-un viitor mai îndepărtat ar putea fi transmis în_ Europa sau Statele Unite...De altfel, nici ziarul electronic nu va rămîne așa cum e acum. Foarte cutând va fi pus Ia punct aparatul „AT-3", care va putea recepționa un ziar tipărit pe ambele fețe ale hîrtiei, și nu cum se întimplă acum, pe o singură față. Apoi vor urma „AT-4", „AT-5", AT-6", „AT-7“ și așa mai departe, pînă cînd din aparat vor ieși ziare de 8, 16 sau mai multe pagini, asemănătoare cu cele vîndute la chioșcuri Concomitent se va perfecționa tehnica transmiterii fotografiilor și — cine știe 7 — se va ajunge poate chiar la ziarul electronic în culori.„AT-2" are un număr de butoane, însemnate fiecare cu un alt număr, care nu funcționează însă. Dar în viitor ele vor indica cititorilor partea din ziar pe care o vor putea citi la alegere. Apăsînd, să spunem, pe butonul 1, abonatul va primi întreg ziarul, acționînd butonul 2 va primi numai știrile interne etc. etc. pînă la selecții foarte specializate, ca buletinele meteorologice, varietăți sau articolul semnat de ziaristul preferat. CititoruLviitorului va putea avea astfel sub*ochi  numai ceea ce îl va interesa, fiind scutit de efortul de căutare și de pierderea de timp pricinuită de lectura chiar parțială și fugară a unor pagini care nu-i spun nimic.Este începutul unei istorii fabuloase, despre care vom mai auzi probabil multe în viitorii zece ani.
F. Iakușin
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In ziua de 3 iunie a.c. a încetat din viață într-un grav accident de automobil Inta Augustovna Ozola, membră în conducerea filialei letone a Asociației de prietenie sovieto-române, sosită în țara noastră la invitația Consiliului Gerieral A.R.L.U.S., ia cadrul unei delegații a Asociației de prietenie sovieto-române.în persoana ei deplîngem eu inima cernită pierderea unui remarcabil militant al prieteniei dintre popoarele noastre, care nutrea pentru țara noastră, pentru activitatea noastră de construcție socialistă, pentru poporul român, o puternică simpatie și admirație. Inta Augustovna Ozola a muncit cu entuziasm și abnegație, cu totală dăruire pentru a face cunoscute in R.S.S. Letonă poporul român, cultura românească, înfăptuirile constructorilor socialismului din țara noastră.La adunarea de doliu, care a avut loc vineri 5 iunie, la amiază, au venit pentru a aduce un ultim omagiu celei dispărute activiști de partid, membri ai Biroului și Consiliului General A.R.L.U.S., oameni ai muncii din Capitală.Au luat cuvintul tovarășii Mihail Roșianu, președintele Consiliului General A.R.L.U.S., și V. S. Tikunov, ministru-consilier al ambasadei U.R.S.S. la București.Corpul neînsuflețit al tovarășei Inta Augustovna Ozola a fost transportat pe calea aerului in U.R.S.S. I

tn ziua de 3 iunie a.c. a încetat din viață în același tragic accident, tovarășul Ion Stanciu, activist al Consiliului General A.R.L.U.S., secretar al Consiliului A.R.L.U.S. al municipiului București, membru în Comitetul de luptă pentru pace al orașului București.Figura Iui Ion Stanciu va rămîne în amintirea tuturor celor 
ee l-au cunoscut ca un exemplu de principialitate, disciplină și dîrzenie, o înaltă ținută etică și o nobilă iubire de oameni. Prin întreaga sa activitate, prin comportarea lui, Ion Stanciu s-a dovedit un fiu demn al clasei muncitoare, al patriei noastre socialiste, un luptător pasionat pentru înfăptuirea politicii partidului, în slujba căruia și-a pus întreaga sa energie și capacitate.Ca activist al A.R.L.U.S., el a contribuit prin munca sa, timp 
de 20 de ani, la dezvoltarea legăturilor frățești de prietenie și colaborare cu Uniunea Sovietică. înseși ultimele clipe ale vieții l-au prins în timp ce-și îndeplinea o sarcină ce-i revenea în cadrul acestei activități, însoțind o delegație a Asociației de prietenie sovieto-române, filiala din Republica Sovietică Socialistă Letonă.Amintirea scumpului nostru tovarăș Ion Stanciu va rămîne neștearsă în mintea și inimile noastre, ale tuturor celor cu care el a colaborat în munca sa îndelungată de activist al Asociației române pentru legăturile de prietenie cu Uniunea Sovietică.

Telegrame trimise 
de Consiliul General A. R. L U. S.

Telegrame primite 
de Consiliul General A. R. L. U. S.

ASOCIAȚIEI DE PRIETENIE 
SOVIETO-ROMÂNEStimate tovarășe Konotop,în legătură cu tragica moarte a tovarășei Inta Augustovna Ozola — membră tn conducerea filialei letone 

a Asociației de prietenie sovieto-române, militant neobosit pentru dezvoltarea prieteniei frățești româno-sovietice, vă transmit, In numele Consiliului General A.R.L.UJS. și al meu personal, dumneavoastră și familiei îndoliate profunde condoleanțe și întreaga noastră compasiune.Asociația noastră, conducerea și întregul activ vor păstra o neștearsă amintire Intei Augustovna, prieten a- propiat al poporului român.
Mihail Roșianu

Președintele Consiliului General 
A.R.L.U.S,

FILIALEI LETONE 
A ASOCIAȚIEI DE PRIETENIE 

SOVIETO-ROMÂNE
RIGAîn numele Consiliului General al Asociației române pentru legături de prietenie cu Uniunea Sovietică și al meu personal, cu inima profund îndurerată, vă transmit cele mai sincere 

condoleanțe în legătură cu tragica moarte a bunei noastre prietene Inta Augustovna Ozola, militant neobosit pentru dezvoltarea prieteniei frățești româno-sovietice.Pentru munca ei neobosită închinată prieteniei dintre popoarele noastre, pentru dăruirea cu care a contribuit la întărirea acestei prietenii, îi aducem piosul nostru omagiu.
Mihail Roșianu

TOVARĂȘULUI OZOL 
DIGURDS IANOVICI 

RIGACu profundă durere și compasiune. Consiliul General al Asociației române pentru legături de prietenie cu Uniunea Sovietică vă exprimă cele mai sincere condoleanțe pentru greaua și ireparabila pierdere pricinuită prin încetarea din viață In mod tragic a tovarășei Inta Augustovna Ozola, militant neobosit pentru dezvoltarea prieteniei frățești româno-sovietice.în aceste clipe de grea încercare sîntem, dragi prieteni, cu toată căldura sufletului, alături de dumneavoastră — soțul și copiii distinsei noastre prietene.Amintirea Intei Augustovna va rămîne neștearsă în inimile noastre.

In legătură cu greaua pierdere suferită vă rugăm să transmiteți sincerele noastre condoleanțe familiei tovarășului Ion Stanciu,- secretar al Consiliului municipal A.RJL.UJS. București, decedat într-un accident de automobil.
Nina Popova

Președinta Uniunii Asociațiilor sovietice 
de prietenie și legături culturale 

cu țările străine

Vasili Konotop 
Președintele Asociației de prietenie 

sovieto-române

Sincerele noastre mulțumiri pentru condoleanțe. în numele Prezidiului Asociației letone de prietenie și al conducerii Asociației de prietenie sovieto-române exprimăm Consiliului General A.R.L.U.S. și familiei, sincere condoleanțe în legătură cu tragicul sfîr- șit al tovarășului Ion Stanciu, membru 

al Consiliului General A.R.L.U.S., militant activ pentru dezvoltarea și întărirea prieteniei dintre popoarele noastre.
Cu stimă, 

Zhan Zakenfeld 
Președinte al Prezidiului Asociației 

letone de prietenie 
Riga

Vă rugăm să primiți sincerele șî profundele condoleanțe ale colectivului ambasadei U.R.SJS. în Republica Socialistă România în legătură cu moartea tragică a tovarășului Ion Stanciu, a cărui activitate pentru întărirea prieteniei dintre popoarele sovietic și român am respectat-o și am prețuit-o.împărtășim alături de dv. durerea pricinuită de ireparabila pierdere.Vă rugăm să transmiteți condolean- țele noastre soției, rudelor și prietenilor lui Ion Stanciu.
A. V. Basov

Ambasadorul U.R.S.S.
in Republica Socialistă România

LA ORDINEA ZILEI 
'*

Pămintul revelat 
de CosmosSateliții artificiali și navele cosmice încep să culnoască utilizări care n-au fost, probabil, inițial întrevăzute. Ei încep anume să fie utilizați tot mai sistematic pentru studierea Terrei.Văzut din Cosmos, tabloul deplasării cicloanelor, taifunurilor, uraganelor este total deosebit de imaginea lui închipuită de cercetătorii tereștri. Și luf- crul este ușor de înțeles, dacă ne gîn- dim că de acolo cercetătorilor le este accesibil orice colțișor al Pămîntului. Iar dacă mai ținem seama și de faptul că cea mai mare parte a planetei noastre este acoperită de apă, înțelegem că observațiile cosmice sînt în anumite cazuri mai ieftine decît cele terestre.Așadar, informațiile pe care le oferă măsurătorile făcute dincolo de oceanul aerian sînt mult mai complete și mai bogate decît cele obținute pe sol. Aflarea distribuției temperaturii, a presiunii și umidității aerului, determinarea limitelor stratului de nori, a direcției de deplasare a maselor de aer sînt de aceea tot atîtea obiective care plasează navele cosmice pe primul plan în programul de cercetări pentru o prognoză cit mai exactă a timpululi.Dar observațiile din Cosmosul apropiat sînt foarte utile și pentru Servi

ciul Soarelui. Se știe că exploziile solare influențează atît procesele biologice, cît și starea atmosferei Pămîntului. Ele sînt de obicei însoțite de o intensă radiație Roentgen și corpusculară care, atingînd planeta noastră, interac- ționează cu atmosfera. Aceste fenomene sînt precedate de modificări specifice ale activității Soareluă care nu pot fi observate de pe Pămînt, In schimb dincolo de limitele atmosferei apar foarte clare. Prognoza activității solare ușurează astfel prevederea oer-

A. G. Nikolaev, comandantul navei 
cosmice „Soiuz-9", (în prim plan) și 
inginerul de bord V. I. Sevastianovturbărilor și chiar întreruperea radio- comunicațiilar în cursul exploziiilor solare.De la o înălțime de cîteva sute de kilometri se poate apoi observa evoluția culturilor agricole pe sulprafețe mari, se înregistrează prompt incendiile de păduri, se poate urmări migrarea marilor bancuri de pești.După cum o problemă mult studiată acum este aceea a influenței exercitate de presiuhea luminoasă și de forțele e- lectromagnefice asupra corpurilor cerești de dimensiuni mici. Cele dintîi pot influența forma orbitelor, densitatea materiei coemice sau natura inter

acțiunii ei cu Pămîntul și alte obiecte din sistemul solar. Rezultatele acestor cercetări își pot găsi o prețioasă aplicare în utilizarea „pînzelor solare*  în navigația cosmică, în studierea originii planetelor și a sateliților lor etc. Căci informațiile furnizate de navele cosmice pot să însemne pentru specialiștii din aceste domenii confirmarea sau infirmarea unor ipoteze avansate de ei. ț în sfîrșit, o privire de ansamblu asupra Pămîntului, posibilă numai di*  Cosmos, permite geologilor să înțeleagă mai bine legile unor procese geologice care cuprind suprafețe vaste, facilitează cunoașterea legilor de apariție a unor structuri sau a amplasării unor zăcăminte utile.Pentru perspectivele enumerate, ca și pentru multe altele, zboruil navei cosmice „Soiuz-9“ al cărui program de cercetări a avut în vedere tocmai studierea unor astfel de probleme, a stîr- nit mult interes în cele mai diverse cercuri de specialitate.
PROBLEME 
ȘI SOLUȚII

Șeptelul la ora
productivitățiiDe trei ori mai multă lină, de două ori mai multă carne și lapte fără sporirea șeptelului de rumegătoare, iată 
ce făgăduiesc, pentru un viitor foarte apropiat, specialiștii în zootehnie.Principiul care stă la baza acestei 

adevărate revoluții în lumea crescătorilor de animale este simplu. Rumegătoarele transformă proteinele pe care le absorb în carne, lapte și lină. Totuși „randamentul**  lor lasă de dorit De ce ? Pentrucă o mare cantitate din proteinele consumate este distrusă de flora microbiană în primele trei stomacuri. Dimpotrivă, acțiunea de distrugere încetează in cel de al patrulea stomac, care nu conține germeni.Incit specialiștii și-au pus întrebarea: este însă neapărat necesar ca alimentele să fie ingerate pe cale bucală 1 N-ar fi oare mai bine, pentru înlăturarea acestui inconvenient, ca ele să fie introduse, prin mijlocirea unei sonde, direct in ultimul stomac ? Este un procedeu pe care fermierii australieni au și început să-l folosească de Ia un timp încoace, cu rezultate dintre cele mai încurajatoare : la aceeași cantitate de proteine consumate, animalele injectate își dublează greutatea și dau lapte și lină în cantități mult mai importante.Spre a pune însă descoperirea la în- demîna tuturor crescătorilor de animale și pentru a înlătura alimentarea prin sondă care ridică, totuși, unele complicații, în momentul de față se fac, cercetări suplimentare menite a pune la punct metode mult mai practice. Una dintre aceste metode ar consta în protejarea alimentelor împotriva distrugerii microbiene prin adiționarea unui dezinfectant, de pildă formalina. Un alt procedeu preconizat prevede folosirea unui concentrat proteinic, ambalat într-o peliculă subțire de material plastic, ușor digerabilă de acizii secretați de cel de al patrulea stomac al rumegătoarelor. în fine, o ultimă soluție : suplimentarea hranei rumegătoarelor cu proteine ieftine, extrase din turte de cereale și pește oceanic.
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Deși multe curse de automobile la care am participat au rămas departe în urmă, mă mai aflu totuși sub impresia lor. Și de aceea am și hotărît să scriu despre ele. De obicei, ziarele nu pomenesc decît despre învingători : cutare s-a clasat pe locul întîi, al doilea la finiș a ajuns cutare-.. Dar eu aș vrea să arăt, de pildă, cum se poate întîmplă ca un sportiv care s-a situat pe ultimul loc — da, ultimul ! — să fi fost, cel puțin după părerea mea, cel mai bun pe traseu și numai un ghinion l-a privat de laurii victoriei. Sper, de asemenea, că notele mele ar putea fi de folos tuturor celor care, ca și mine, înțeleg frumusețea și importanța sportului pe care îl practicăm. Spun importanța, pentru că fiecare cursă are, de fapt, și un aspect tehnic, științific. Nu degeaba sînt supranumiți participanții la cursele automobilistice și cercetași ai progresului tehnic. Chiar dacă termenul pare pretențios, el are totuși mai mult decît un sîmbure de adevăr, deoarece cursele 6înt întotdeauna o încercare tehnică a automobilului sau, cum se spune în cercurile de specialitate, o încercare făcută în condiții „extreme*.  Uneori, în numai cîteva ore de întrecere sportivă constructorul poate vedea și înțelege mai mult decît în multe luni de funcționare normală a unui automobil. De altfel rezultatele curselor sînt consemnate nu numai în procesele verbale ale arbitrilor, ci și pe hîrtia de calc și în calculele specialiștilor.
Poliatlon pe roțiDar șj luat în general sportul automobilistic joacă un rol incontestabil in dezvoltarea tehnicii. Am citit undeva că lîngă Paris, pe locul unde a fost sosirea în prima cursă automobilistică din isterie, se află un „monument ridicat în cinstea nașterii erei automobilismului*.  De fapt, această cursă n-a pus numai temelia sportului automobilistic, ci însăși temelia automobilului, așa cum îl cunoaștem astăzi. Căci a- tunci, în 1894 și 1896, a fost pusă în lumină superioritatea motoarelor cu ardere internă asupra celor cu aburi și, în felul acesta, a fost rezolvată cea mai importantă problemă a construcției de automobile. Iar după aceea, cu prilejul a sute și mii de competiții, cursele au continuat să perfecționeze automobilul. Ele au dat, de pildă, ideea caroseriilor aerodinamice, a distribuției de sus a gazelor în motoare, a frânelor cu disc. Toate au fost utilizate mai întîi la mașini de curse și abia după aceea și-au găsit aplicarea pe scară largă în producția standard. Sau, de pildă, suspensia independentă a roților. în anii "30, Caracciola a cîștigat cu o mașină dotată cu o astfel de suspensie cîteva competiții, iar omenirea „a cîștigat" confortul devenit acum obișnuit pentru milioane 

de automobile. La drept vorbind, aproape tot ce face astăzi parte integrantă din tehnica automobilului a fost generat și experimentat mai întîi pe traseele curselor. Perfecționarea frânelor și 
a puterii motoarelor, viteza și rezistența sporite și în genere, cum am mai spus, tot confortull de azi al automobilului cînt rezultatul materializării u- nor idei care-și datorează nașterea sportului automobilistic...Dar noi sîntem, totuși, în primul rînd sportivi și nu pur și simplu niște experimentatori care străbatem traseele automobilistice numai ca să-i „învățăm carte" pe constructorii nu prea price- puți. Sportul e sport și e pasionant mai ales prin emoțiile sale. De aceea aș dtiri să notez aici ceea ce ni se întîmplă u- neori nouă (nu mașinilor, ci oamenilor).Foarte interesant e, de pildă, raliul, în cursele pe piste în circuit închis lucrurile sînt, orice s-ar spune, mult mai simple. Totul depinde numai de conducător, de felul cum și-a pregătit mași

na, cum ia virajele, cit de bine folosește avantajele pe care și le-a creat pe parcurs. Dacă gonește mai repede, cîștigă-.Dar raliul e plin de surprize. O distanță — de 3 000 de km, să spunem — dintre care fiecare km. e nou, ascunde în ea nenumărate taine Căci aproape toată competiția se desfășoară pe drumuri obișnuite, uneori desfundate, alteori foarte aglomerate ; cîteodată bariera e coborită, iar în fața concurentului se formează un șir de vehicule. în plus, el nu are voie să se abată din drum și trebuie să calculeze toată ruta minut cu minut ca să ajungă exact la punctele de arbitraj. Altminteri e penalizat pentru fiecare minut de inexactitate. Pentru fiecare încălcare a regulilor stabilite. Și chiar pentru că ajunge ia start înainte de vreme—In afară de asta, în ultimul timp, 

In întrecere cu timpulral:urile cer viteze foarte mari. De pildă, la una din ultimele competiții din U.R.S-S. la care am participat, viteza medie pe tontă distanța (2923 km) a fost de 76,4 km pe oră- Ceea ce înseamnă că trebuie să circuli pretutindeni unde e posibil cu minimum 100— 110 km pe oră Să alergi la fel ca în- tr-o cursă, cti deosebirea că trebuie să te mai și orientezi în jur. Căci dacă nu iei cum trebuie o curbă sau te rătăcești, e vai de tine, pentru că la un asemenea regim de viteză numai alergători de înaltă clasă pot recupera timpul pierdut. Iată de ce, cea mai mare parte dintre noi, alergători la curse în circuit, s-au reprofilat pe raliuri. Sînt mult mai interesante și cer și mai multă măiestrie. Ca să nu mai spun că raliul e de fapt un poliatlon. Pentru că el include și două-trei trasee în circuit, și pilotaj artistic ziua și noaptea, și slalom și escaladarea în viteză a u- nor povârnișuri.
Un culoar întră viteză

fi securitateCine vizionează filme documentare despre unele curse organizate în Occident poate avea la prima vedere impresia că sportul automobilistic este în genere o îndeletnicire de sinucigași, a unui soi de gladiatori ai secolului XX, care nu urmăresc decît să se răstoarne cu cît mai mult efect, în plină viteză, sau să explodeze ca o cisternă de benzină. Adevărul e că concurenții nu sînt chiar atît de nesăbuiți și de 

„sinucigași*.  La baza măiestriei lor stă aceeași pricepere de a găsi un „culoar*  între viteză și securitate ca și la noi. E adevărat că acest culoar e îngust, extrem de îngust... Iar în ce privește viteza, aceasta e în genere o noțiune foarte relativă în zorii automobilismului, la începutul secolului XX, viteza de 100 km pe oră părea amețitoare. Primul record absolut de viteză pe uscat, omologat oficial, a fost de 60 km pe oră. Băgați de seamă, a fost un record mondial! Iar cîștigătorul uneia din primele curse automobilistice din lume (în 1895), francezul Levasseur, după un finiș „furtunos", s-a prăbușit aproape fără putere din mașină și a declarat ! „E o nebunie ’ Am circuSat cu aproape 30 km pe oră !*.Acum pînă și un automobilist obișnuit „se plictisește*  cînd circulă cu viteza de 60 km pe oră stabilită de 

forurile competente. Iar eu personal, ca să fiu sincer, încerc același sentiment la o viteză mai mică de 100 km pe oră. Mi se pare că mă „tîrăsc", cum spun alergătorii la curse.„Da, da — va exclaima, poate, un lup moralist. Goniți ca niște turbați, de asta se întîmplă atitea accidente !*  Ceea ce nu-i adevărat. în primul rînd, în materie de accidente, sporturi ca : alpinismul, fotbalul, boxul și chiar atletismul au lăsat mult în urmă automobilismul. Ne arată fără nici o îndoială datele statistice. Iar în al doilea rînd, nu e oare semnificativ faptul că în cursele automobilistice — avem în vedere procentajul, evident — se înregistrează mult mai puține accidente decît în transportul auto în general ? Cifrele nude ale accidentelor care au loc pe șoselele din S.U.A-, Anglia, Franța, Italia, Argentina etc. nu se pot de fel compara cu statistica accidentelor petrecute în cursul numeroaselor competiții automobilistice din aceleași țări. Ce dovedește asta ? în primul rînd că ceea ce contează în special sînt nu vitezele mari, ci nivelul mediu de pregătire a conducătorilor. Un concurent la curse se simte mai în siguranță la o viteză de 120 km pe oră decît mulți șoferi a- matori sau chiar profesioniști la 60 de km pe oră. El are mai dezvoltat simțul securității, oricît ar părea de paradoxal acest lucru. Aș dori să amintesc aici o întîmplare hazlie al cărei erou a fost recordmanul mondial Donald Campbell. După ce doborîse la Bonneville recordul mondial de viteză (634,2 km pe oră), venise la Paris să se odihnească. Dar cum a intrat în oraș a fost admonestat de un polițist 

pentru... viteză prea mică în șuvoiul de mașini de pe Champs-Elysees. „Domnule, l-a apostrofat polițistul, dacă n-ați învățat încă să conduceți cum trebuie, antrenați-vă mai întîi pe străzi laterale*. în cariera mea sportivă am pMljei- pat la multe raliuri : „Raliul soaîAui de la miezul nopții" din Suedia, „Raliul celor o mie de lacuri*  din Finlanda, „Raliul Acropolei" din Grecia și chiar la „Raliul lalelelor*  din Olanda. Aș dori să mă opresc însă mai ales la „Al IV-lea raliu muntos al Etiopiei*,  cane a întrunit circa 70 de concurenți din diverse țări, între care și cinci e- chipaje din U.R.S.S. Dar mai întîi cîteva cuvinte despre condițiile extrem de neobișnuite ale acestui raliu. Și în primul rînd despre mașinile înscrise pentru start. Absolut toate : „Renault'-uri și „Peugeot“-uri franceze, „Mercedes'- uri, „Opel“-uri, „Volkswagen“-uri vest- germane, „Toyota“-uri japoneze, „Fiat-- uri italiene, „Ford“-ul englez .și „Saab“-ul suedez, toate, fără excepție fuseseră special utilate, adaptate șitransformate anume pentru acest ra-. _ liu.Cînd am auzit asta, în primul moment am vrut să ne ducem la colegiul de arbitraj și să protestăm. Și aveam tot dreptul. Căci un raliu presupune prin însăși definiția lui mașini de serie. Evident, se admit anumite modificări cerute de viteza competiției. Dar ele trebuie făcute cu măsură. La raliul despre care amintesc, însă, aveam impresia că concurenții se pregătiseră să zboare în Lună și nu pentru o cursă pe acest păcătos Pămînt. Căci prin cîte prefaceri trecuseră automobilele, ca să nu mai vorbesc de modificări cosmetice. Ceea ce a făcut să am o aprinsă discuție în contradictoriu cu un alt concurent sovietic în legătură cu una din aceste mașini : eu spuneam că e ,,Simca", el susținea sus și tare că e un „Fiat*.  Dar cînd ne-am apropiat mei bine am constatat, spre stupoarea noastră, că era o „Toyota". Și nu se poate spune că nu cunoaștem mărcile străine de automobile. Dar mașina era atît de schimbată, Incit - n-am recunoscut-o.„Raliul etiopian" este în genere foarte dificil. Starea drumurilor, config a- ția traseului și regimul de competiție sînt atît de complicate îneît puțini concurenți le pot învinge. La raliul din anul precedent, cei mai mulți participant se pierduseră pe drum. Tocmai a- ceste considerente îi determinaseră pe rivalii noștri să-și transforme mașinile. Mărturisesc că în sinea mea îi înțelegeam și le dădeam chiar dreptate. în- tr-adevăr, în ciuda calităților lor, mașinile europene standard păreau pe fundalul asprului peisaj etiopian destul de plăpînde. Dar cu atît mai mult voiam noi să dovedim că totuși în lume există mașini standard — mașini obișnuite — care pot face față chiar dificultăților ridicate; de drumurile africane. Aceste mașini nu trebuie modificate, ci dotu^'1 utilizate cu pricepere. în aceste condiții, raliul din Etiopia căpăta pentru noi și o altă semnificație decît cea spor: - vă, una „comercială", dacă vreți. De aceea n-am mai protestat.Chiar de la primele antrename • ne-am convins că traseul „Raliului Etiopiei" este realmente foarte dificil, fel de dificil ca faimosul traseu arte- ■ tinian. Căci din cei 3000 de km num u 300 (10 la sută !) sînt asfaltați, 30 Sută sînt drumuri abia trasate de credere, iar restul nu mai poate fi num. .t drum .Toată distanța trebuia strai ă- tută în 56 de ore. Și asta la o altitudine de 2—3000 metri, prin păduri și prin savana care acoperă aproape în întregime Platoul abisinian.
I. Klemanov

(Va urma)



CINEMA

Femeilor
le place filmul> 1 Tradiționala anchetă anuală organl- jg. eată printre cititori de revista „Sovetski ekran" pentru desemnarea celor mai bune filme și a celor mai buni interpret s-a bucurat și de astă dată de o largă participare. Cincizeci de mii de spectatori au ținut să-și spună părerile despre producția cinematografică sovie-

• Televiziunea britanieă a pregătit pentru centenarul morții lui Charles Dickens un film despre viața marelui romancier. Rolul lui Dickens este interpretat de actorul Michael Jaston, cel al prietenei sale (în jurnalele scriitorului ea figurează doar ca Eleanor P.) de Jo Kowboll. Re- ferindu-se la o scenă din film ia care cei doi iubiți dansează pe plajă, ziarul londonez „Sunday Times" a scris: „Dickens a văzut plaja ca pe un ring ideal de dans cu mult înainte ca tineretul modern să aibă aceeași idee. Numai că pe atunci nu e- xistau tranzistoare și scriitorul, cînd avea chef de dans, trebuia să angajeze orchestra pompierilor".• In arena Circului de iarnl din Paris a avut loc e reprezentație neobișnuită : tot programul 
a fost susținut de populari actori de teatru și film. Printre ei, Brigitte Bardot, Fernandel, Jeao- Paul Belmondo, Mylăne Demon- geot. Acest gen de spectacol a devenit o tradiție în. viața artistică a Parisului, atrăgînd un public uriaș. La recenta (a 37-a) reprezentație, actorii i-au făcut na o dată pe spectatori să-și oprească respirația, demonstrînd un profesionalism de clasă. Mylene De- mongeot, de pildă, a smuls aplauze în ipostaza de imblînzitoare de șerpi, iar Fernandel într-un număr de dresură cu un superb cal alb.• Vittorio Gassman a devenit Gulliver. Vechiu-i proiect de a ecraniza cartea lui Swift a fost in fine realizat de popularul actor (și acum și regizor) italian, care și-a ales doi parteneri nu mai puțin populari: Alberto Sordi și Nino Manfredi.

Liudmila Ciursina, cea mai bunâ actriță so
vietico a anului 1969, intr-o ipostază spa
niolă : frumoasa Pepa Tudo din coproduc- 
.... f'o soviefo-germană „Gcya"tică din 1969 ; aceste păreri au format un interesant material de studiu pentru laboratorul de sociologie al Institutului de cercetări științifice în domeniul artei cinematografice și fotografice, unde au fost sistematizate rezultatele.Cu acest prilej s-a stabilit că cei mai fervenți spectatori sînt cei între 14—17 ani (27,9 la sută). Le urmează cei de 18—20 ani (22,1 la sută), de 21—25 de ani (18,3 la sută), de 31—35 (8 la sută), de 26—30 (5,8 la sută), de pînă la 14 ani (5,2 la. sută), de 41—45 (4,2 la sută), de 36—40 (3,6 la sută), de peste 50 de ani (2,9 la sută) și de 46—50 de ani (2 la sută).S-a mai stabilit că cel mai mult frecventează sălile de cinematograf elevii (32,2 la sută), apoi, la o bună distanță de ei, studenții, inginerii și tehnicienii (14,9 la sută) și funcționarii (11,4 la sută). Alte profesii sînt reprezentate mei modest t muncitorii 7 la sută, lu- <i^ftorii din domeniul sanitar 4,6 la sută, profesorii și învățătorii 3,9 la sută, lucrătorii din domeniul deservirii populației 3,4 la sută, cercetătorii și cadrele universitare 2,5 la sută, femeile casnice, pensionarii ș.a. 2,4 la sultă, oamenii de litere și artă 2 la sută, colhoznicii și specialiștii din agricultură 1 la sută.

Ca și în anii trecuți, femeile s-au do-

arta - 
ta arta arta a. 

i arta arta arta a.
arta arta arta arta 

► arta arta arta arta arta
ta arta arta, arta arta * * ar 
arta arta arta arta arta •

ta arta arta arta arta: aii 
• arta arta arta arta arta i

vedit a fi cinefile pasionate, surclasîn- du-i pe bărbați. Raportul este de 78,8 ia sută față de 21,2 la sută.Și acum, lista filmelor cîștigătoare i 1) Frații Karamazov 2) Incompetență 3) Rîul întunecat 4) Juravușka 5) Noile a- venturi ale răzbunătorilor 6) Virineea 7) Sezon mort 8) Mîna cu briliante 9) Discuție între bărbați 10) Falimentul.Cea mai bună actriță a anului 1969 a fost declarată Liudmila Ciursina („Rîul întunecat", „Juravușka", „Virineea"). In favoarea ei s-au pronunțat 65,2 la sută dintre participanți. Alte actrițe au întrunit un număr neînsemnat de voturi (sub 5 la sută).Cel mai bun actor — Oleg Strijenov („Incompetență", 22,7 la sută de voturi) urmat de Donatas Banionis („Sezon mort“), Mihail Ulianov („Frații Karamazov"), Kirill Lavrov („Frații Karamazov"), Iuri Nikulin („Mîna cu briliante").
2 + 1

Dialog

despre dansLa invitația revistei „Nede- lea“, doi coregrafi — rusul Igor Moiseev și francezul John Ta- rasse — și o balerină, celebra Yvette Chauvire, au făcut un schimb de păreri asupra destinului modern al baletului, din care extragem citeva pasaje.Igor Moiseev: Am văzut baletul „Notre Dame de Paris" în montarea lui Roland Petit (care a devenit pentru noi Roland cel Mare). Este un spectacol care te obligă să reflectezi la noțiunile de modernitate și moștenire, de inovație și tradiție. De multe ori se spune că noul, căutările în coregrafia modernă s-ar opune tradiției. Că pentru a crea un balet absolut nou trebuie să uiți experiența și acumulările trecutului, să distrugi tot ce a existat pînă la tine. „Notre Dame de Paris- rezolvă aceste probleme altfel, în mu8te privințe aproape de înțelegerea noastră. Totul — și partiturile solistice, și caracterele, și situațiile — este modem In formă, dar prin expresivitate, prin forța tensiunii emoționale, opera se bazează pe experiența baletului tradițional (căci tradiția este nu numai și nu atît tehnică și un anumit lexic, ci și necesitatea de a dezvălui realist a- dcvărul sentimentelor omenești, al relațiilor dintre oameni).Sînt convins că raportul dintre tradițional și nou va mai suscita încă mult timp discuții — contradictorii sau armonioase — că cel mai bine e să te sprijini pe exemple, ca cel citat mai sus și că atare experimente îmbogățesc cu adevărat coregrafia modernă.John Tarasse: Da, toate acestea sînt lucruri care ne preocupă și pe noi, ca și găsirea unor noi metode de lucru. Ne îngrijim foarte mult de disciplină și cerem un nivel profesional maxim atît de la soliști, cît și de la corpii de balet. Dacă interpreții sînt conduși cu pricepere, dacă întreaga activitate a trupei este bine coordonată, poți obține de la fiecare artist (chiar și de la cei mai puțin talentați) rezultate mulțumitoare. Totul pornește de la priceperea de a ajuta și îndruma, de a renunța la metode perimate și de a crea eondiții care să asighre dezvoltarea fiecărui balerin în parte și a influența favorabil trupa In întregul ei. Dorim un ansamblu căruia să-i fie accesibilă toată bogăția de genuri a teatrului de balet. Cum se obține asta, o știți prea bine.Igor Moiseev: Com ați izbutit să disciplinați în special corpul de balet ? Mă interesează grozav. Cum ați obținut schimbări atît de radicale ?John Tarasse: Facem atîtea repetiții

Fără cuvinte

îneît spectacolul să nu mai ascundă nici un fel de dificultăți neașteptate. Apoi, disciplina de care vorbeați se naște în clasă. Studiul intens al artiștilor corpului de balet în clasă este, de asemenea, o condiție importantă pentrii perfecționarea lor profesională. Și mai e ceva i e absolut necesar ca pînă și un dansator mediocru să devină un entuziast al cauzei comune. Atunci va lucra bine.Yvette Chauvire : Mai trebuie să e- xiste o pretenție față de balerini i să aibă, bineînțeles, o manieră proprie de interpretare, dar să știe să exprime și ceva din personalitatea maestrul ufi de balet, să nu execute pasiv o indicație tehnică sau alta. Altminteri, toate spectacolele ar fi o apă și un pămînt. Ați vorbit aici despre tradiție și nou. E un subiect interminabil și foarte, foarte complicat. La un moment dat moștenirea clasică devine pentru noi un fel de muzeti Fără discuție, fiecare trupă trebuie să păstreze în repertoriul ei piese clasice, capodopere clasice, dar în același timp trebuie să experimentăm, să experimentăm și iar să experimentăm, pentru a ajunge la o coregrafie nouă, la o muzică nouă. Și e cum nu se poate mai greii ca în procesul acestor experimentări să găsești proporția justă, reușită între vechi și nou.
Igor Moiseev: Da, e foarte greu. Dar ceea ce mi se pare că vine în ajutorul nostru, e faptul că creația clasică chiar schimbată uneori într-atît îneît nici nd o mai recunoști, chiar radical revăzută de pe pozițiile imperativelor filozofice și estetice ale epocii noastre — rămîne totuși temelia tuturor căutărilor, oricît de îndrăznețe, oricît de moderne, oricît de novatoare.

Veronika Greter, o stea a trupei „Baletul 
linăr', condusă de Igor Moiseev

INTERVIU

Atahualpa

din Cerro Colorado— Atahualpa lupanqui, de ce sînt atît de triste cîntecele dumneavoastră ?— Pentru că vorbesc despre viața poporului meu. Indienii sînt și azi privați de pămîntul lor și de limba maternă. Pe întinderile uriașe ale ținuturilor natale ei se simt părăsiți și singuri. Iată de ce e atît de trist folclorul nostru, de ce chaquarera și vi- dala îți sfișie inima. Și totuși indienii nu mai sînt cei dinainte. Oamenii se trezesc, ei refuză să mai întrețină legenda despre Pedro cel fără griji care se încălzește la soare.— De aici, de la Cerro Colorado, unde aveți ferma, pînă la cel mai apropiat vecin sînt doi-trei kilometri.— Noi sîntem condamnați la izolare de mici. Ca să se ducă la școală, copiii trebuie să străbată kilometri întregi, uneori călare pe măgăruș, dar cel mai adesea pe jos.Atahualpa lupanqui, cîntăreț, poet, romancier, fiu al unui indian quechua și al unei spaniole, a fost un astfel de copil.

— M-am născut Ia Fortin Roqua, fa pampasul argentinian. Tatăl meu era șef de gară. Avea un cal, Asucar (Zahăr) cu care mergeam la școală. încă de a- tunci am învățat să cînt la vioară șl la chitară. Luam lecții de la un prieten al familiei spălîndu-i în schimbi vasele.Cu timpul, Atahualpa lupanqui a abandonat vioara, ocupîndu-se numai de chitară, la care cintă ca un virtuoz, cu mîna stingă. Nou-i recital sa intitulează „Pămîntul, omul și cînte- cul“. Pămîntul este Argentina, cîntecele sînt ale indienilor și ale întregii planete. Atahualpa lupanqui este un cîntăreț al munților și văilor, al nurilor și pădurilor, al oamenilor care suferă și care se bucură. Un cîntăreț născut din popor și care cîntă pentru popor.De unde atîta muzică și poezie în sufletul acestui creol ?— Părinții mei au dus-o greu. Da» cărțile erau la loc de cinste în casa noastră. La 12 ani ajunsesem să le știu aproape pe de rost. Așa s-a născut totul i în întinderile nesfîrșite, îi*  pustietatea cîntătoare a pampasului, pe drumurile lungi ale copilăriei unu) băiat indian. De la 18 ani au începui peregrinările prin țară. Din provincie în provincie, din loc în loc. Am văzut și durere și bucurie, am ascultai cîntecele poporului meu. Atunci mi s-a ho țări t soarta.Pentru Atahualpa muzica înseamnă mai mult decît piinea. Iar în Argentina pîinea este pentru indieni un o- biect de lux. Cînd femeile lor vor să laude o sărbătoare, spun: „Grozav ■ fost 1 Cită piine era pe masă..." Cînd se duce să-și viziteze prietenii indieni. Atahualpa ia întotdeauna eu dînsul piine.— Poetul trebuie să vorbească pe limba poporului. Eroul meu este Juan Pueblo — Juan Poporul — și totul în cîntecele mele pornește de la el. Poetul trebuie să fie foarte serios dnd pune mîna pe condei. Dacă vrei sâ vorbești despre suferința oamenilor, trebuie să o cunoști, să o simți. Evident, mă refer la adevărații poeți populari.Așa s-au născut patru sute de eîn- tece și șase volume de poezie semnate de Atahualpa.— Care-i cea mai puternică amintire 
a vieții dumneavoastră ?— Minutele petrecute cu Federico Garcia Lorca în Spania. A scris ir*  prezența mea niște versuri, mi le-a dăruit, iar eu le păstrez cu sfințenie.Atahualpa are ochi uimitori de vil pentru un om de 60 de ani. Profilul lui tăiat parcă în piatră amintește do un condor al pampasului.(După „Za rubejom“i

Reflector



FIZICĂ

Imposibilul devine posibil:
vedem invizibilulSe știe că ochiul omenesc este o structură subtilă și complexă, ceea ce nu-1 Împiedică, însă, să fie departe de perfecțiune : el nu distinge obiectele foarte mici, nici pe cele aflate la distanță mare, nu poate răzbate prin mediile o- pace. Din aceste constatări decurge in mod firesc întrebarea: dar numărul corpurilor și mediilor opace din natură 

e mare sau mic ? Răspunsul este elocvent : aproape tot universul înconjurător e netransparent. Doar apa, aerul și cîteva cristale naturale ne permit să privim prin ele.Este însă corectă exprimarea : univers transparent, univers netransparent ? După părerea specialistului sovietic Oșcepkov, greșim exprimindu-ne așa. Fiecare obiect, fiecare detaliu de obiect sînt transparente pentru un anumit tip de unde și radiații și netransparente pentru altele — afirmă savantul amintit. Ne-am obișnuit să numim transparent orice obiect sau mediu care lasă să treacă prin ele undele percepute de ochi. Toate undele mai scurte decit a- eestea, incepind eu înfraroșiile și încheind eu razele gamma, ca și cele mai lungi — de la ultraviolete pină la undele hertziene — sint pentru retina o- chiului omenesc inaccesibile, toate se opresc la „hotarul sensibilității lui". Prin urmare și imaginile de obiecte receptate prin intermediul acestor raze rămin pentru noi invizibile. în realitate. Insă, ele există, dar există în alte radiații De aceea pentru a putea privi tn interiorul obiectelor sau mediilor Ketransparente trebuie să alegem pen

tru fiecare material netransparent radiația în stare să-1 străpungă. Aceasta poate fi ori radiația gamma ca in tehnica Roentgen, ori undele hertziene ca in radiolocație, ori ultrasunetul cîmpul magnetic, atotpătrunzătoarea particulă neutrino. Dacă alegem deci eu grijă felul și structura spectrală a radiației transformind-o în imagini vizibile, foarte multe lucruri pot deveni intr-un fel transparente. Această însușire este, de pildă, proprie oricărui corp eu un mare coeficient de trecere in zona infraroșie 
a spectrului : petrolul seamănă in aceste eondiții cu apa, iar un corp solid cu un cristal transparent.Omul a dorit întotdeauna să poată vedea invizibiluL Așa au apărut microscopia și telescopia. iar in ultima vreme introscopia, adică vederea in interior. Aparate speciale, introscoape, îngăduie astăzi omului să privească în interiorul materialelor netransparente. Ele utilizează unde infraroșii și ultrasonice, oscilații electromagnetice de inaltă frecvență, raze Roentgen și gamma.Tipul radiației, energia sau frecvența ei sînt dictate de proprietățile fizice ale materialului cercetat. Radiația infraroșie, de pildă, este cerută de materialele pe bază de siliciu și germaniu, precum și de materiale plastice de tipul ebonitei și carbolitului. Undele ultra- sonore scurte de înaltă frecvență îngăduie să se studieze structura și ne- omogenitățile corpurilor solide. Mulțumită lor se poate vedea, de pildă, cum sînt distribuite într-un lingou de oțel adaosurile de aliere.Introscopia are mai multe capitole, printre care și termointroscopia. Aceasta din urmă „descifrează" fasciculele termice iradiate de corpuri. Intensitatea fasciculelor se află într-o legătură directă cu temperatura corpului. Corpuri
le termice oferă informații prețioase în

deosebi pentru cercetarea unor obiecte supuse încălzirii electrice, aerodinamice etc. Studierea cîmpurilor termice ale turbinelor hidraulice sau avioanelor, de pildă, facilitează descoperirea la timp a abaterilor de la normal în structura materialelor, precum și a cauzelor tor. Tot termointroscopia face posibilă, între altele, „fotografierea" fătului în pîntecele mamei. Informațiile obținute astfel sint extrem de prețioase pentru stabilirea poziției fătului, evoluția lui etc. în sfîrșit, introscopul „TIR-2" permite să se descopere microfisuri, goluri, incluziuni nemetalice in elementele de rezistență.Un alt capitol al introscopiei, anume radiointroscopia, se ocupă mai cu seamă de cercetarea structurii ghețarilor și aisbergurilor. Și tot radiointroscoape- le pot privi in interiorul oricărui produs metalic și să-i descopere defecte ascunse, neomogenitățl tensiuni remanente, să măsoare proprietățile dielec- trice ale acestor materiale, umiditatea lor.în sfîrșit, nici forajul nu mai poate fi conceput fără introscoape. Datorită a- cestora se poate urmări de la distanță piocesul de forare la mari adîncimi, iar in caz de avarie in sondă sau rupere a sapei de foraj se stabilește locul unde s-a produs accidentul, putindu-se astfel mai ușor remedia. în condițiile automatizării controlului de calitate, intro- scoapele vor urmări procesul tehnologic, îl vor reglementa și nu vor lăsa să treacă nici un fel de rebuturi.Dar eu aceasta nu am epuizat de fel posibilitățile introscopiei care este totuși abia la primii pași

Necunoscufii 
de la capotul 
continentuluiîntr-un număr recent al revistei noastre am publicat un reportaj din Țara bascilor în care autorul arăta că originea acestui popor de la hotarul Spaniei cu Franța a generat cele mai contradictorii ipoteze. într-adevăr, poporul basc este o enigmă. Și-a conservat limba eskuara, al cărei fond de cuvinte nu se înrudește cu nici o limbă din regiunile învecinate. Pe un teritoriu de 20 725 km*  nimic, nici peisajul nici arhitectura, nici obiceiurile, nu seamănă cu ceea ce se poate vedea în Franța sau Spania. în schimb, bariera Pirineilor pare suprimată. între cele patru provincii spaniole și cele trei franceze, arată bascologul L. Morton, unitatea lui Eskuel Herria (țara limbii basce) este evidentă, iar deosebirile neînsemnate. Peste 400 000 de „spanioli" și aproape 100 000 de „francezi" vorbesc basca. La aceste cifre mai trebuiesc a- dăugate, însă, cele două milioane de basci emigrați în Lumea Nouă.în secolul XII, un anume Picaud a- firma că bascii ar fi scoțieni transplantați în Spania de către Iulius Cezar. Dar, ipoteze nu mai puțin extravagante au fost avansate și mult mai aproape de noi. Nu s-a spus, oare, că strămoșul bascilor ar fi patriarhul Tubal, fiul lui Iafet și nepotul lui Noe, ajuns pe acele meleaguri din Armenia,'cu 131 de ani înainte de potop ? Apoi, pe rînd, bascii au fcftt socotiți descendenți ai celor mai vechi popoare din antichitate : evreii, egiptenii, etruscii, fenicienii, celții, ibe- rii... Ba s-a pretins, chiar, că ar fi ultimii supraviețuitori ai Atlantidei I în ce privește limba eskuara, i s-au descoperit succesiv afinități cu limbile ugro- finice, berbere, celte, americane și semite, cu japoneza și dialectele eschimose.Spre a dezlega enigma, specialiștii se străduiesc acum să determine de ce și cum au putut bascii să-și păstreze a- proape intactă originalitatea tradițiilor, de parcă ar fi trăit și ar continua să trăiască într-o splendidă izolare biologică și culturală.Ca teren de cercetare au fost alese două localități aproape identice, Ahetze 

și Macaye, situate în apropiere de Biarritz. în primul rînd au fost luate numeroase probe de singe la care a fost supusă întreaga populație, de la copii la bătrîni. Apoi, în. școlile din cele două localități s-a procedat la minuțioase măsurători ale craniilor ; arhivele celor două primării au fost amănunțit cercetate ; toți capii de familie au trebuit să completeze chestionare detailate. Materialul astfel obținut se mai află încă în studiu, dar încă de pe acum se pare că vor fi obținute rezultate promițătoare, care vor proiecta o nouă lumina asupra unor trăsături încă puțin cunoscute ale poporului basc.Există un tip basc ? Se pare că da. Nici prea înalt, nici prea scund, nici prea blond, nici prea brun ; culoarea ochilor nu poate fi definită. La prima vedere, nimic nu-i distinge pe basci de ceilalți francezi, poate cu excepția că au tenul mai alb ca vecinii lor bearnezi, catalani sau provensali, care trăiesc la aceeași latitudine. Și totuși, tipul basc nu este un mit. Mendel, părintele geneticii, a demonstrat riguros posibilitatea reîntoarcerii la tipul unor strămoși îndepărtați.După măsurătorile craniene, e greu de spus dacă bascii sînt brahicefali sau dolicocefali. Cazul lor e unic în Europa: ei sînt mezocefali, cu alte cuvinte au un occiput rotunjit și o frunte relativ strimtă, o față ascuțită, accentuată de forma ei triunghiulară.Sîngele bascilor se prezintă la fel de excepțional ca și morfologia lor. Fapt unic în Europa, substanțele aglutinante A și AB sînt aproape total absente. 40 la sută din basci fac parte din grupa A 
și aproape 60 la sută din grupa O, do-

Tipul basc : o enigmă care-i intrigă pe 
etnografinatoare universală eare pretutindeni, în restul lumii, nu reprezintă decit maximum 40 la sută din populație. In același timp .proporția factorului Rhesus negativ ajunge la ei la 30-40 la sută, în comparație cu 17 la sută la alte popoare. S-ar părea, deci, că bascii alcătuiesc o rasă. Dar ce fel de rasă ? Datele de mai sus îi fac pe savanți să încline spre cea europeană. Mai mult, ș-ar putea chiar să fie cei mai vechi

— Ce musafir plicticos, nu ne-a vorbit decîf de automobile...
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europeni, urmașii triburilor de vinători care au trăit spre sfîrșitul paleoliticului și care au decorat cu un uimitor talaat pereții peșterilor de la Lascaux și WF tamira... După alți cercetători, bascii ar fi ultimii supraviețuitori ai unei populații europene preistorice, împinsă in această regiune de frontieră de indoeu- ropeni, după alții, ar fi descendenții ne- metisați ai populațiilor care au existat în Europa în paleolitic și care, în restul continentului, s-au încrucișat cu năvălitorii asiatici.Oricum, specialiștii sînt astăzi unanimi în a contesta pretinsa înrudire intre eskuara și limbi ca ungara sau japoneza. Desigur, există unele asemănări de vocabular, dar acestea nu denotă altceva decit limbi care au atins același grad de evoluție. Se pare, totuși că ar fi existat o rădăcină comună es- kuaro-caucaziană, a cărei ramură bască ar putea avea ca origină emigranți a- siatici sosiți în Pirinei spre sfîrșitul neoliticului. Deci eskuara ar fi mai puțin veche decit rasa. Adoptată, poate, acum 4 000 de ani și mult modificată de atunci, ea ar avea legătură cu grupul de limbi așa-zise iafetite, despre care se crede că au fost vorbite în bazinul mediteranean înainte de sosirea indo- europenilor. Măsurătorile și analizele făcute la Macaye și Ahetze, var fi completate prin studii similare de partea cealaltă a frontierei, în Spania. Paralel vor fi multiplicate săpăturile arheologice, deoarece preistoria eskuariană este departe de a-și fi destăinuit toate tainele. In același timp, spre a da cercetărilor o eficiență maximă se va a- pela la ordinatoare pentru studierea limbii, precum și la metodele sociologiei moderne — sociometria și econometria — pentru studierea obiceiurilor, instituțiilor și economiei basce. Este un program ambițios, eșalonat în timp, care se va extinde de altfel și în America. Cercetări conjugate în cele două continente, cred etnografii, vor clarifica pînă la urmă această pasionantă problemă.
A. Mihailov
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k EXPERIENȚE

Efemer pe Pâmint, 
stabil in steleE mult de clnd teoreticienii încearcă 8ă „construiască* 1, ulneori pe hîrtie, alteori în laborator, atomi alcătuiți din alte particule decît clasicii electroni și nucleoni (prin nucleon se subînțeleg cele două particule elementare ale nucleelor atomice, protonul și neutronul). Dar o combinație mai puțin obișnuită, un electron și un pozitron, de exemplu, s-ar anihila, întrucît pozitronul este antiparticula electronului. Se pare, însă, că înainte de anihilare, deci înainte de piroducerea cuantelor de radiație specifice acestui fenomen, perechea electron-pozitron alcătuiește pentru un timp extrem de scurt, mai puțin de o microsecundă, un „atom" de sute de ori mai ușor decît atomul unui gaz atît de ușor ca hidrogenul. Acest sistem de tip atomic, nufmit po zitroniu, a fost obținut experimental în 1951. Dacă s-ar izbuti producerea pozitroniului, el ar fi cel mai ușor gaz din natură, cd însușiri fizice și chimice care ar aminti de cele ale hidrogenului.O altă apariție fulgerătoare, al cărei atom e compus din particule „necla- sice“, este miuoniul. Atomul de miuo- niii e alcătuit dintr-un proton, în jurul căruia se rotește un mezon miu, particulă cu o existență efemeră de numai două microsecunde. Spre deosebire de pozitroniu, miuoniul e de 200 de ori mai greul decît hidrogenul. Incer- cînd să stabilească însușirile miuoniu- lui, mai mulți cercetători au ajuns la concluzia că acest element poate să ia naștere în hidrogenul comprimat plnă la densitatea de... o sută de mii de miliarde de miliarde de atomi pe Un centimetru cub, cu alte cuvinte la o presiune de două milioane de atmosfere. In aceste condiții miuoniul ar putea fi un metal foarte dur, cu o temperatură de topire fantastic de mare (65 000 de grade), cea de fierbere atingînd 250 000 de grade. Greutatea metalului mittoniu s-ar exprima și ea în cifre neobișnuit de mari, căci densitatea lui ar depăși de 28 de milioane de ori pe a- ceea a apei !Unii specialiști în materie sint de părere că miuoniul, acest metal ultra- dur, ultradens, ultragreu fuzibil, e- xistă în natură, mai exact în stele, sub formă de element chimic stabil. A- ceastă ipoteză va putea fi însă verificată numai atunci cînd se va perfecționa gamma-astronomia, care abia face primii pași.

De ce nu se topesc 
cometeleDin cînd în cînd astronomi din diverse țări se grăbesc să trimită colegilor lor de peste hotare telegrame fulger : „Descoperit nouă cometă. Coordonate... Rugăm, faceți observații". Și, 

abandonîndu-și îndeletnicirile curente, cei astfel avertizați se lansează în pasionante lucrări de investigare. Pînă în momentul de față au fost inventariate 900 de comete.Fiecare cometă capătă numele celui care a descoperit-o. Pentru prima oară, de aceasta cinste s-a bucurat Halley, care a prezis trecerea unei mari comete în 1758. De atunci, la fiecare 76 de ani, 

Un nou instrument in mina omului ?cometa Halley se apropie de Soare, dînd un nou spectacol optic, după care se cufundă iar în adincurile spațiului.Ca și planetele, cometele se învîrtesc în jurul vechiului nostru astru. E adevărat că orbitele unora dintre ele sint atît de alungite, incît nu se apropie de Soare decît o dată la o mie de ani sau chiar o dată la un milion de ani. Numai un mic număr de comete se apropie la intervale cuprinse între trei și zece ani. Jumătate din cele 64 de corpuri cerești din această categorie au și încetat de altfel să existe, transformîndu-se in pulbere cosmică.După cum s-a stabilit, nucleele cometelor sînt alcătuite dintr-un amestec de gheață și particule solide. Cînd se apropie de Soare, sub efectul razelor acestuia, cometele încep să se evapore. Este momentul cînd li se pot vedea „capetele" — nori de vapori, gaze și particule grupați în jurul unui nucleu — și „cozile*,  zone către care presiunea luminii solare împinge materia evaporată. Și deși nucleul unei comete, chiar al celei mai mari, nu are decît un diametru de 50 de km, capul ei se întinde, în spațiul circumsolar, pe sute de mii și chiar milioane de kilometri. Și același lucru este valabil și pentru „cozi". Coada cometei observate în 1811, de pildă, era mai lungă decît distanța de la Pămînt la Soare. Și totuși specialiștii califică acest impesionant spectacol de „infinit mic optic". Intr-adevăr, densitatea materiei din cap și coadă este infimă. Dacă într-o mare sală de concert s-ar împrăștia a milioana parte dintr-un bob de grîu măcinat, densitatea particulelor ar fi egală cu aceea a gazelor din comete.Cele de mai sus sînt, însă, numai latura anecdotică a cometelor. Pe specialiști ele îi interesează, însă, astăzi din- tr-un motiv mai pragmatic și anume datorită faptului că cometele pot juca rolul de sonde cosmice. Capetele, dar mai ales cozile cometelor sînt foarte sensibile la modificările condițiilor exterioare ale spațiului. Obeervind forma, dimensiunile cometelor și spectrul gazelor lor astronomii își propun să studieze regiunile din sistemul solar unde nu pot ajunge încă sondele cosmice. Dar spre a dobîndi acest rezultat, ei trebuie mai întîi să creeze anumite condiții cosmice și să obțină „comete" artificiale.Un grup de fizicieni din Leningrad, sub conducerea acad. Boris Konstantinov, a făcut prima încercare reușită de a recrea în condiții de laborator fenomenele cometelor. Instalația experimentală „Kristal“ a fost construită la Institutul de fizică tehnică al Academiei de Științe a U.R.SB. într-o mică încăpere sînt reproduse condițiile fizice care amintesc de cele ce domnesc în spațiu t vidul spațial combinat cu temperaturi joase în care chiar heliu] se lichefiază. O lampă puternică care reproduce întreg spectrul solar înlocuiește Soarele. Fluxul luminii ei focalizate și al căldurii ei este aplicat unui nucleu artificial de „cometă". Experimentatorii au studiat astfel amănunțit cele mai delicate procese chimice desfășurate în Cosmos și au izbutit să recreeze în întregime fenomenele caracteristice ale cometelor.Ei au utilizat cele mai diverse feluri de gheață, de Ia apa înghețată, pînă la un amestec înghețat de mai multe gaze „cosmice". Și au constatat că în condiții spațiale, sub acțiunea razelor, gheața se transformă în vapori fără a trece prin starea lichidă și că particulele solide ale pulberii cosmice alcătuiesc, pe suprafața corpului înghețat, un strat poros, refractar, care împiedică penetrația căldurii solare. Atunci 

cînd, sub influența Soarelui, particulele ecranului protector părăsesc suprafața cometei, ia naștere o mișcare de reacție care face ca corpul cometei să se „în- vîrtească" în jurul axei sale, ceea ce duce la o încălzire mai uniformă a suprafeței și împiedică astfel distrugerea ei. Așa se face că temperatura interioară a nucleului cometei — chiar atunci cînd ea se află cel mai aproape 

de Soare — este mai mică de 80 de grade Celsius.In felul acesta a fost dezlegată una din marile enigme ale Universului, anume: de ce nu încetează cometele să existe de la prima apropiere de Soare,

De la hologramă 
la memorieUnde și cum stochează creierul a- mintirile ? Cum se face că, o dată învățate, cunoștințele persistă, chiar dacă nu sint folosite și pot fi influențate de achiziții ulterioare. La momentul oportun ies la iveală puțin modificate. Unde au stat între timp ? Sint tot atî- tea întrebări majore Ia care psihologii și fiziologii le caută de mult răspuns.De cîteva decenii, pentru a urmări căile nervoase care corțduc informațiile, fiziologii au recurs la tot felul de aparate de înregistrare a eurenți- lor electrici slabi din creier. Prin experiențe făcute pe pisici, maimuțe și chiar oameni (în cursul operațiilor neurochirurgicale) ei au determinat in scoarța cerebrală mai multe arii — vi
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zuală, auditivă, motorie — și au descris căile de-a lungul cărora se propagă pe de o parte excitațiile (un semnal luminos de pildă) și pe de alta răspunsurile musculare (în acest caz, clipitul). Rezultatele păreau a fi un succes ; din păcate, însă, nu se potriveau cu cele ale unor experiențe mai vechi (1920—1930) care arătaseră că șobolanii își amintesc și pot efectua activități complexe chiar după ce li s-au întrerupt principalele căi nervoase din creier și li s-a îndepărtat pînă la 90 la sută din aria vizuală. De a- tunci, numeroase cercetări și observații au confirmat misterioasa capacitate de funcționare a creierului. Pisici cărora li s-a secționat pînă la 98 la sută din fibrele nervului optic au continuat să răspundă corect la teste care implicau deosebirea unor imagini foarte ase

mănătoare. In fond, experiențele au demonstrat că fiecare sistem senzorial posedă o „rezervă" considerabilă. Și dat fiind că răspunsurile sînt aceleași, oricare parte a sistemului ar fi scoasă din uz, se crede că această rezervă este distribuită în tot sistemul. După depozitarea și repartizarea informațiilor, toate părțile unui sistem pot fi socotite „echipotențiale".Experiențe laborioase, care au durat 7 ani, vin să confirme acum această ipoteză. Maimuțe cu electrozi minusculi implantați în cortexul vizual au fost plasate în fața unui ecran pe care se proiectau fie un cerc, fie 4 linii verticale. Dacă maimuța apăsa partea dreaptă a ecranului atunci cînd vedea cercul, primea ca recompensă o ara- hidă. Cînd vedea liniile trebuia să apese în stingă. Forma undelor electrice produse de scoarță în timpul învățării și după „specializare" a fost diferită, după cum era de așteptat. Ceea ce i-a uimit, însă, profund pe experimentatori a fost faptul că după forma undelor au putut spune dacă maimuța vedea cercul sau liniile, dacă răspundea corect sau greșit și, mai cu seamă, dacă intenționa să apese stînga sau dreapta ecranului.' Toate aceste răspunsuri electrice deosebite se născuseră în cortexul vizual, adică în porțiunea de creier care, în terminologia cibernetică, constituie sistemul de intrare a informațiilor vizuale. Concluzia logică a fost că semnalele înregistrate în cursul învățării se alătură informațiilor intrate pe moment și le modifică. In același timp, însă, electrozii implantați in diverse puncte ale ariei vizuale au înregistrat trasee, deci reacții diferite. Rezultă deci că semnalele se răs- pîndesc în tot sistemul de intrare. Ceea ce vede maimuța (și e sigur că lucrurile se petrec la fel și cu noi) nu sînt pur și simplu impulsurile luminoase îndreptate asupra retinei. Undeva intre retină și cortexul vizual semnalele venite din afară se modifică și procură informații legate de un răspuns învățat, de pildă, intenția maimuței de a apăsa o parte a ecranului sau cealaltă. Evident, ceea ce ajunge pînă la cortex este „e- vocat" de lumea exterioară, dar nu este doar copia ei directă. în plus, după intrare, informațiile se răspîndesc în tot cortexul vizual.Rezultatele experimentale și deducțiile logice au sugerat că creierul ar folosi cel mai complex principiu de stocare a informațiilor cunoscut pînă acum, și anume principiul holografiei. Se știe că în hologramă informațiile provenite de la obiecte sînt înregistrate pe o placă fotografică sub forma unei imagini de interferență, care pare lipsită de sens. Cînd această imagine este iluminată cu lumină coerentă (o rază laser) apare imaginea obiectului așa cum îl vedem în realitate. Ho'ograma este unică prin faptul că fiecare element al imaginii originale e distribuit pe toată placa fotografică. Dacă se luminează numai un colț al hologramei cu lumina corespunzătoare, apare toată 

scena înregistrată pe ea. In plus, mai multe holograme pot fi suprapuse pe aceeași placă și reconstruite apoi fiecare separat. Or, amintirea implică și ea un proces de reconstrucție prin asamblarea unor informații disparate, iar, conform experiențelor de mai sus, aceste informații sînt distribuite peste tot într-un sistem. Tocmai de aceea lezarea unei porțiuni considerabile din sistem nu afectează eficiența lui. în creier, fenomenele de interferență se produc probabil la îmbinarea (sinapsă) dintre două celule nervoase și exercită un efect de durată asupra moleculelor de proteine sau altor macromolecule aflate acolo. în felul acesta se creează un fel de hologramă pe care, dacă este „luminată" cu impulsurile adecvate, se reconstruiește o imagine, adică o amintire.



Se pregătește o nouă experiență medicală. (Laboratorul de izotopi radioactivi al Aca
demiei de Științe a R.S.S. Kazahe)

FIZIOLOGIE

Secretele metabolismuluimăsurate în centimetri, iar Ia femei cu 2 kg în minus față de acest indice.
Dr. V. Savin

AUTOTEST ARE

Alergie? La ce?Un capitol spinos al dermatologiei îl constituie alergodermiile — boli alergice de origine alimentară în care organismul este sensibilizat față de unul sau mai multe alimente. La ingerarea acestor produse alimentare bolnavul reacționează prin apariția de erupții cutanate sau alte procese morbide.In linii mari, factorii care intervin sînt doi : substanța la care organismul este sensibilizat sau alergenul, pe de o parte, și predispoziția organismului capacitatea de a se sensibiliza, pe de altă parte.Teoretic, orice aliment poate fi un alergen. In practică însă există alimente care dau mai frecvent sensibilizări, . deci cu o mai mare capacitate alergică, în timp ce altele dau mai rar, sau excepțional, sensibilizări. Dintre alimentele reputate ca alergizante menționăm : căpșunile, carnea de pește, carnea de porc, ouăle, cacao. Dar se pot intilni alergii la cele mai variate alimente de origine animală (lapte, came de oaie, came de găină) sau vegetală (spanae. roșii, făinoase, cartofi, portocale). Ceea ce complică și mai mult lucrurile este faptul că unele alimente nu devin alergene decît după prelucrarea lor culinară sau digerarea lor parțială.In ce privește predispoziția, terenul, trebuie ținut seama că el variază de la un individ la altul. Mai mult decît atît, chiar la aceeași persoană capacitatea de a se sensibiliza variază de la o epocă Ia alta. Iată de ce depistarea alergenului este o adevărată „problemă polițistă", în care pe lingă știință este nevoie de tact și fler. Prin auto-observarc și auto-testare, pacientul poate fi un colaborator prețios al medicului. Există numeroase metode de a administra pe rînd alimentele „suspecte": dieta de eliminare, notarea zilnică a alimentelor consumate etc.Cea mai simplă metodă pe care o propunem cititorilor interesați este cea preconizată de Rost. în primele două zile se bea numai ceai concentrat, apoi din două în două zile cite un aliment nou. în felul acesta se face nu numai un autotest util dar se obține și o importantă ameliorare a leziunilor.

Alimentele „vinovate" trebuie excluse din alimentație timp de cîteva luni după care se poate încerca reluarea lor în cantități progresive în măsura în care sînt tolerate. Alimentele care dau reacții minime pot fi permise o dată la cîteva zile (un interval de minimum 5—7 zile).
Dr. M. I. Speranski

DIETETICĂ

Tiroida la regimIn hipertiroidism, boală caracterizată printr-o funcționare excesivă a glandei tiroide, alături de celelalte măsuri terapeutice, un rol bine precizat îl are dietetica.Manifestîndu-se prin metabolism crescut și hiperexcitabilitate nervoasă, regimul în hipertiroidism va viza în primtâ rînd corectarea acestor tulburări. Se vor suprima astfel din alimentație factorii excitanți ai sistemului nervos, se va urmări completarea rezervelor de glieogen din ficat și creșterea greutății corporale.în trecut, specialiștii indicau un regim hipoproteic întrucît albuminele cresc metabolismii bazai. Astăzi concepția a fost revizuită, recomandîn- du-se o cantitate de proteine egală cu l g pe zi de fiecare kilocorp. Ele trebuie să provină în special din reg- ntâ animal i lapte, brînză, ouă și came proaspătă de 3—4 ori pe săptă- mînă, la una din mese. Aceste alimente se vor mînca în mare parte seara, pentru că, fiind excitante ale sistemu- li4 nervos, vor fi absorbite în acest fel în timpul nopții, cînd scoarța cerebrală este în stare de inhibiție (somn).Grăsimile se pot consuma fără restricții dacă nu există boli asociate care să le contraindice. Ele nu excită funcția tiroidiană și au un conținut crescut în vitamina A, vitamină considerată drept un antagonist al secreției de hormon tiroidian.Glucidele (hidrocarbonate) se administrează în cantitate suficientă. pînă la acoperirea rației calorice, sub formă de făinoase, pîine integrală, dulciuri, zarzavaturi, fructe proaspete, compoturi.Dintre vitamine se indică un aport sporit de vitamină A, C și complex B. Vitamina B este necesară asimilării unei cantități sporite de hidrocarbonate.Nevoile sporite de vitamine din complexifl B pot fi acoperite de alimente ca t pîine integrală, drojdie de bere, ficat, inimă de vacă, iar cele de vitamina C de zarzavaturi și fructe crude, citrice etc.Datorită antagonismului dintre funcția tiroidiană si încărcarea cu calciu a organismului. în hipertiroidism se recomandă ca alimentele să aducă o cantitate sporită de calciu. Acest adaus se realizează prin consumarea unor alimente bogate în calciu i lapte, brînză, ouă, leguminoase.Pentru combaterea hiperexcitabili- tății nervoase se va respecta un repaus fizic și psihic și se vor suprima factorii alimentari excitanți i alcool, tutun, cafea, cacao, ciocolată — dar șil piper, boia, muștar etc. Drept condimente vor fi folosite ierburi aromatice, țelină, pătrunjel, mărar, ca și lămîie, oțet de fructe etc. Sarea este permisă în cantități normale, dacă tdlburările cardio-vasculare nu impun reducerea ei.
Dr. I. Sovetov

— Sînteți la o vîrsta and ar tre
bui sâ aveți grijă de organele dv. 
S-ar putea să fie de folos cuiva la 
un transplant.

Poșta medicului
A. B.C. — Slatina : 1) Analiza singelui 

este compusă din mai multe reacții, cu
noscute îndeobște sub inițialele R.B.W. 
(Reacția Bordet-Wasserman). Se practică 
în cadrul aceleiași explorări și reacția 
Meinicke, reacția citochol etc. Aceste 
reacții încep să devină pozitive după 5—a 
săptămîni de la contaminarea de sifilis 
și au mai multe grade : slab pozitive, în- 
semnîndu-se cu (+) sau(-i- +), pozitive 
( + + + ) și intens pozitive (+4-4-+). Ele 
devin intens pozitive după 6—7 săptămîni 
de la contaminare. 2) Poziția inimii, ori
zontală sau verticală, nu are nici o impor
tanță și nu provoacă nici o tulburare. 3) 
Mark Twain spunea că a renunța la 
fumat e cel mai ușor lucru din lume. Și 
aducea ca argument propria sa persoană: 
el s-a lăsat de fumat în timpul vieții de 
50 de ori. Mai aveți pînă la această ... 
performanță. Dar poate ar fi mai bine 
să încercați totuși tratamentul cu lobe- 
lină recomandat în această pagină.

D.S. — Sinaia : 1) V-ațî pus singură 
diagnosticul. Nietzsche avea dreptate cînd 
spunea că o virtute exagerată este la fel 
de dăunătoare ca și un viciu exagerat. 2) 
Dezvoltarea sinilor se termină la puber
tate. La vîrsta dv. ne temem că nu se mai 
poate acționa. Consultați totuși un medic 
specialist endocrinolog. 3) La fete, spălă- 
turile vaginale nu intră in discuție, iar la 
femei, ele pot fi chiar nocive, deoarece 
schimbă mediul vaginal normal. Se efec
tuează deci numai dacă sînt indicate de 
medic.

MONICA V. — București : Citiți răspun
sul dat sub D.S. — Sinaia la pct. 2. Văj^ 
asigurăm că nu va afecta alăptarea. S-ar* 2 3 * 5*̂  
putea chiar ca o sarcină să influențeze în 
mod favorabil dezvoltarea sinilor.

Consumul de energie al organismului are încă multe necunoscute. In general cti cit efortul este mai mare cu atît se cheltuiește mai multă energie. Dar nu rareori persoane care consumă mult și cheltuiesc puțin sînt slabe ți, invers, oameni care se alimentează rațional se îngrașă. Căci în ultimă instanță este vorba de o problemă de metabolism. Adică unele organisme metabolizează mai ușor, iar .tele mai greu. în unele cazulri acest fenomen e evident: în hipertiroidie metabolismul bazai e mult crescut, bolnavii sînt slabi. Alteori cauza dereglării metabolice rămîne necunoscută.Dar și în mod normal, ignorăm deseori nevoile noastre energetice. Și ne mirăm că ne îngrășăm, deși mîncăm „mai nimic". Or, experiențe speciale făcute de fiziologi au arătat că munca intelectuală influfențează foarte puțin schimburile energetice. Rezolvarea unor probleme grele de matematică produce o creștere de numai 3—4% a metabolismului. Un student ar fi surprins dacă ar afla că surplusul de calorii necesare pentru o oră de efort mental intens poate fi complet acoperit prin consumarea a două alune sărate ! Emoțiile puternice fac să crească metabolismul numai cu 5—10%. Totuși stările preliingite de încordare nervoasă pot produce dereglări metabolice de durată.Eforturile fizice consumă o cantitate de energie mult mai mare, dar și în acest caz se supraestimează deseori nevoile. Lucrul în picioare legat de o activitate manuală, cum este de exemplu cel al strungarului, necesită o cheltuială de energie de aproximativ 3 300 de calorii pe zi. Cam aceeași e- nergie este cheltuită și de un lăcătuș, un tractorist, un conducător de autobuz. Determinări recente au arătat că chiar munci considerate grele, ca aceea a unui furnalist, nu necesită decît2 900—3 000 de calorii pe zi; un lami- norlst are nevoie de 3 300—3 700 calorii pe zi; un miner sau un fierar de3 500—4 000 de calorii în 24 de ore. Cele mai mari cheltuieli de energie se înregistrează în agricultură și în muncile nemecanizate. Coșarii, hamalii au nevoie de 4 500—6 000 de calorii, plugarii care ară de 4 330 de calorii.Un regim hipercaloric (mult maimultă alimentație decît este nevoie) duce la obezitate, ateroscleroză, îmbă- trînire timpurie. Chiar „doze" mici de alimente „supranumerare", consumate un timp îndelungat, pot duce, mai ales la persoane predispuse, la consecințe asemănătoare. Cum e dificil să mîncăm cu „tabelul de calorii" în mînă e bine să nu depășim 15°/o și să nu scădem peste 10°/o din „greutatea ideală". Această proporție este egală la bărbați cu ultimele două cifre ale înălțimii

B. — Cluj : Nimio grav, decît că ați 
consultat cam prea mulți doctori ; și cum 
spunea cineva, orice boală, cit de ușoară, 
se poate complica cu ... un medic, mai 
ales cu mai mulți medici.

ANIA — ’Moldova-Nouă : V-ați făcut 
probleme inutile. Numai un examen me
dical poate fi elocvent. Dar nu este cazul.

V. IONESCU — Constanța : 1) Mierea 
este un produs relativ ușor alterabil, de 
aceea se recomandă păstrarea ei în în
căperi uscate, aerisite, fără mirosuri și 
la o temperatură de 14’C. 2) Tulburările 
pe care le prezentați sînt datorite plusu
lui de greutate. Prin slăbire progresivă, 
vor dispare. înlocuiți pîinea cu pîine de 
graham sau cu mămăliguță (nu mai mult 
de 70—80 g mălai). Și mai ales nu uitați 
ce spunea Ilippocrat : „Nu m-am sculat 
niciodată sătul de la masă *.

P. P. — Constanța : 1) Este o distonie 
neurovegetativâ frecventă îa tineri, care 
va dispare cu vîrsta. Pînă atunci, Napoton 
și Bergonal cîte 1—2 drageuri înainte de 
..situații emoționale". 2) Purtarea timpurie 
face ca mușchii naturali de susținere să 
se „lenevească". 3) Dacă nu sînt prea a- 
bundente. nu. Consultați specialistul de 
ginecologie infantilă.

P.C.M. — București : Repercusiunile 
sînt mai ales de ordin psihic. Reintrați în 
normal și totul se va normaliza treptat. 
Un tratament tonic general este indicat : 
Ser neurotonio 15 fiole lunar (1 fiolă 
zilnic s.c.) asociat cu vit. Bi și Fosfobion 
(i. muscular) în celelalte 15 zile. Seara 
Napoton și Belergon cîte 1 drajeu.

LĂCĂTUȘ IOSIF — Sibiu : 1) Primele 
7 „cazuri" pe care ni le descrieți denotă 
tulburări nervoase pentru care e bine 
să consultați un neuro-psihiatru. 2) îm
potriva părului gras, vă recomandăm 
spălarea cu Bromocet (ca un șampon o- 
bișnuit) folosind cam 1/3 de sticlă la un 
spălat, o dată Ia 10 zile.

FLORIAN — București ; S. Gh. — 
Constanța ; GEORGESCU — Călimănești : .
Este vorba de o hiperexcitabilitate ner- 
voasă. Luați în timpul zilei, dimineața șl 
la prînz, cîte o tabletă Bromoval, iar sea
ra cîte 1 drajeu Bergonal și Napoton.

V. S. — Sinaia : Vă felicităm pentru 
reușită. încă o dată se adeverește vorba 
lui Paul Valery : cînd ne atingem țelul 
credem întotdeauna că am mers pe dru
mul cel mai bun.

(Continuare in pag. 11-a)
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INSULELE FIJI

^Plimbări pe 

„Poteca 
infernului"Mbenga (circa 30 km’) se află la sud de cea mai mare insulă din arhipelagul Fiji : Viti Levu. Lagune frumoase, golfuri mici, plaje cui nisip coralier alb și cu plantații de cocotieri care își un- duie crengile încărcate de rod în adierea brizei oceanice, așa arată această fișie de uscat, domeniul tribului savau „care merge pe jăratic".

Vedere din preajma orașului Suva, capitala arhipelaguluiCeremonia „mersului pe jăratic" este unul din cele mai stranii spectacole de pe glob. Intr-o poiană de la marginea unui sat se sapă o groapă circulară cu un diametru de cinci metri și o adîncime de un metru. Pe fundul ei se așează bușteni și riscaturi, iar deasupra se aruncă o grămadă de bolovani netezi. Apoi se dă foc lemnelor care sînt lăsate să ardă opt-zece ore pînă cînd bolovanii devin incandescenți. Unui neinițiat i se pare cu neputință ca cineva să se apropie măcar de groapă, întrucît aceasta împrăștie o căldură insuportabilă. O creangă verde de palmier zvîrlită pe pietrele încinse se mistuie într-o clipită ca o torță.La un moment dat se aude un strigăt asulrzitor : Vutu-ooo I care-i înfi- oară pe localnici. Conducătorul ceremoniei se apropie de groapă, iar din- tr-o colibă . ies cîțiva inși desculți în fuste scurte „cusute" din niște frunze înguste și lucioase ; pe cap și în jurul gîtrilui au ghirlande de flori. Se îndreaptă încet spre mijlocul focului, umblînd pe mica punte alcătuită din pietrele încinse pînă la incandescență. Apoi, fac cu pași măsurați înconjurul gropii, după care părăsesc la fel de calmi „soba" cu jăratic. Toată ceremonia vilavilairevo, „săritura în cuptor", durează cam un minut, răstimp în care fiecare participant face cel puțin douăzeci de pași pe „Poteca infernului".Locuitorii insulei Mbenga sînt convinși că ei sînt singurii oameni din lume care pot umbla pe jăratic. Dar se 

înșeală. Un ziarist a asistat nul de mult la o ceremonie similară într-o altă regiune a globului, aflată la mii de kilometri depărtare de Polinezia, și anume într-un sat din jungla Americii Latine. Participanții la ceremonie au dansat direct pe jăratic, iar unul dintre ei a vîrît mina goală în foc, a scos din el o toporișcă încinsă la roșu și a început să-i plimbe lama pe pîntecu-i gol. Apoi a așezat jos barda care scînteia și s-a suit cu picioarele pe ea. Nu s-a dat jos pînă cînd coada toporului și lama nu s-au stins.„Imblînzitori ai focului" mai pot fi, de altfel, întîlniți și în India, Ceylon, Africa și țările arabe. Cum se explică acest uimitor dar 7De aproape optzeci de ani încearcă specialiștii să dezlege misterul! ceremoniei fijiene, vilavilairevo, și al altor ritualuri similare. Savantul american McMillan, care a încercat cel dinții să explice fenomenul, a ajuns la concluzia că pietrele pe care calcă fijienii sînt fragmente din diatomit — un sediment consolidat format din depunerea cochiliilor de diatomee.— Sînt convins, a scris McMillan, că secretul constă în pietrele folosite. Dacă încingi la roșu o bucată de diatomit și apoi o zvîrli numai pentni o clipă pe pămînt, o poți ridica îndată cu mînă goală fără a risca să capeți arsuri.Este însă numai o părere. Scriitorul și naturalistul australian Simpson a cerut autorităților din Fiji să-i pună Ia dispoziție rin fragment din piatra folosită de locuitorii insulei Mbenga, pe care a studiat-o minuțios împreună eu alți specialiști. Concluzia 7 Piatra nu e diatomit ci andezit — o rocă vulcanică, în cursul ceremoniilor fijiene, andezi- tul atinge o temperatriră de 500—600° C.O revistă australiană a explicat, la rîndul ei, astfel secretul .Jmblînzitori- lor focului".— Cu o lună înainte de ceremonie, insularii adună un anumit soi de liane, le risucă la foc, apoi le transformă în pulbere și le amestecă cu sucul unei alte plante necunoscute de noi. în felul acesta se obține un lichid cafeniu asemănător cu cafeaua. Timp de cîteva 

zile, cei ce tatuează să participe la ceremonie își ung cu regularitate trupul și picioarele cu acest lichid, care este, fără îndoială, un foarte puternic anesteziant. Incit atunci cînd merg pe pietrele încinse ei au simt dureri și nu capătă arsriri...Substanțele anesteziante pot, Intr-adevăr, înlătura un anumit timp senzația de durere, dar nu feresc în nici un caz pielea de arsuri — au replicat adversarii acestei opinii. Dar adepții teoriei susținute de revista australiană nul s-au dat bătuți. După părerea lor, lichidul obținut din ierburi mai are o proprietate : el acoperă pielea... cu un strat subțire dintr-un soi de asbest In virtutea acestui lucru, tribul vakimbu din Republica Africa Centrală a prezentat niște trucuri și mai uluitoare i vakimbu și-au frecat fața și trupul cu cărbuni încinși, au mușcat bufcări dintr-un lemn care ardea și — dacă e să dăm crezare martorilor oculari — și-au vîrît, timp de douăzeci de minute, capul într-o mică sobă cu pietre încinse la roșu.Un specialist englez a socotit că cheia enigmei ar fi antrenamentele, în urma cărora omul se poate obișnui treptat să sulporte, fără mare greutate, o temperatură care pare insuportabilă. Locuitorii din insulele Pacificului umblă toată viața cu picioarele goale pe nisipul încins de soare, în timp ce europenii nu pot face un pas măcar pe rin astfel de sol. Prin urmare, a scris el, la insulari „pragul durerii" e mult mai ridicat decît cel obișnuit. Să admi

tem că așa ar sta lucrurile, dar cum se explică o serie de cazuri cînd pe pietrele încinse au călcat, alături de fiji- eni, și europeni, dintre care cei mai mrilți n-au căpătat arsuri 7 O asemenea experiență a făcut, împreună cu alți trei europeni, colonelul englez Gagen, care și-a împărtășit apoi impresiile în „Polinesian Journal" i— Mi-e greu să descriu ce-am simțit în timpul ceremoniei. Atîta pot doar să spun : tot timpul am fost conștient că merg pe pietre încinse și am simțit că ele emanau o dogoare insuportabilă, dar n-am căpătat nici o arsură. Și am pe picioare o piele foarte fină... N-am alergat de fel pe „Poteca infernului", ci dimpotrivă, am mers destul de precaut de teamă să nu calc pe vreun capăt ascuțit de piatră și să nu mă prăbriȘesc pe „frigare". Singurul lucru cu care m-am ales au fost niște înțepături ușoare, asemănătoare cu cele date de curentul electric, care mi-au trecrit după cîteva ore...„Secretul trebuie căutat în contactul extrem de scurt al fiecărui picior cu cărbunii încinși, a arătat un fizician englez în urma rinei serii de experiențe ; „plimbarea" nu trebuie să fie mai lungă de doi pași pentru fiecare picior".Dar fijienii și indienii fac cite 10—20 pași și într-un ritm lent, în timp ce tribul din jungla Americii Latine dansează pe jăratic. Incît nu se poate spune că enigma a fost elucidată; ,îmblînzitorii focului*  continuă de a- ceea să fie un obiect de studiu pentru specialiști.
S. Barsov

MAROC

„Oamenii albaștri" 
ai Sahareiîntr-o dimineață de martie, mașina noastră a părăsit liniștitele străzi ale Rabatului care nu se trezise încă și s-a îndreptat spre sudul țării, spre regiunea Saharei occidentale. Ne duceam să vizităm teritoriul Ifni, fostă posesiune spaniolă pînă în 1969, o e- nigmă pentru noi, căci despre acest teritoriu nu s-a scris pînă azi aproape nimic.In berberă, numele acestei regiuni din sudul Marocului înseamnă : „Deșertul de piatră". Intr-adevăr, Ifni e o mare de nisip presărată cu resturi de roci. Arse de necruțătorul soare a- frican, rocile seamănă cu niște bucăți de antracit, dar cînd întorci pe dos o bucată de piatră vezi că e albă. Berberii numesc această înnegrire i „bronzajul deșertului". In timp ce scrutam monotonul peisaj, îngrămădirea de pietre golașe calcinate parcă de un cumplit incendiu, m-am întrebat prin ce a putut aridul ținut să-i atragă pe colonialiștii spanioli.Spania și-a îndreptat privirile spre Maroc încă din 1435, imediat după ce a ocupat insulele Canare. Ifni atrăsese atenția conchistadorilor prin situația geografică avantajoasă și linia costieră prielnică acostării caravelelor/ în 1476, guvernatorul Canarelor, Diego de Herrera, a trimis acolo o expediție militară care a construit pe coastă o fortăreață. Dar în 1517, marocanii au distrus-o, ceea ce nu i-a descurajat însă pe spanioli.în secolele următoare, spaniolii au încercat de cîteva ori să anexeze Ifni. în sfîrșit, In 1860, a fost semnat la Tetuan un tratat care dădea Spaniei baze de pescuit în acest teritoriu. A- ceasta era litera tratatului. Dar în realitate, spaniolii au reluat vechile lor planuri, construind în Ifni o fortăreață unde au cantonat trupe.în 1904 și în 1912, Franța și Spania au încheiat, fără știrea autorităților 

— Încă din copilărie am avut ideea unei asemenea ambarcațiuni I' Desen de A. Aleșicev

marocane, mai multe acorduri eare treceau teritoriul Ifni în posesia Spaniei. Cu toate acestea, spaniolii n-au putut cuceri acest ținut decît în 1934, cînd l-au numit oficial „provincie a- fricană" a Spaniei. De fapt teritoriul era o colonie de 1500 km2, cu o populație de 60.000 de locuitori, care a fost retrocedară Marocului abia în 1969.Sidi-Ifni e singurul oraș al fostei colonii spaniole. Alcătuit din căsuțe albe, Sidi-Ifni pare o liniștită stațiune balneară ghemuită la poalele unei ridicături stîncoase. Orașul are o struc-s. tură tipic spaniolă. în centru, o piață străjuită de palmieri și de bănci de de piatră^ împodobite cu ceramică albastră ca cerul ; de acolo pornesc cîteva străzi care duc spre bazar, spre plajă, spre cinematograf și spital. în jurul pieței se grupează reședința guvernatorului, comisariatul de poliție, poșta, o biserică și un hotel. Cîteva clădiri masive cu aspect sumbru erau zăvorite cu lacăte, incit nu ne-am putut da seama ce destinație avuseseră pînă nu de mult.Toate camerele hotelului erau libere, iar restaurantul gol; chelnerii jucau domino, izbind cu putere în marmura barului. Am cerut bere blondă j barmanul a așezat în fața noastră și crabi fierți, dar atît de sărați încît setea ne-a crescut și mai mult.— Da, o dată cu plecarea spaniolilor orașul a devenit liniștit, ne-a' spus barmanul. Multe magazine și cafenele s-au închis. Din 15.000 de locuitori circa 5000 erau spanioli...Bugetul statului marocan prevede credite pentru construirea de drumuri în Ifni și promovarea dezvoltării economice a acestei regiuni foarte înapoiate din cauza dominației coloniale.Subsolul ținutului n-a fost deloc prospectat, nu se știe nici chiar dacă există ape subterane fără de care este exclusă crearea unei rețele de irigații și impulsionarea agriculturii. Dar renașterea acestei regiuni a și început.» în Maroc, triburile sahariene — care poartă niște veșminte lungi albastre și turban de aceeași culoare — sînt numite „oameni albaștri". De ce 7 Tratată cu indigo, țesătura se decolorează cu timpul și vopseaua intră în piele, conferindu-i reflexe albăstrii. Pe măsură ce trec anii, această nuanță albastră devine rezistentă, mai ales că oamenii nu se spală cu apă ; „curățirea" corpului se face cu nisip...într-o seară, am întîlnit în cale o așezare nomadă de „oameni albaștri" și am hotărît să înnoptăm sub acope- rămîntul lor. Ne-au primit cu ospitalitate. In semn de respect și atenție, gazdele ne-au oferit un vas de lemn cu lapte gras de cămilă și un pumn de curmale uscate. I-am întrebat încotro se îndreptau. Și am aflat că, după ani îndelungați de viață nomadă, „oamenii albaștri" hotă- rîseră să se înapoieze în Ifni, de unde plecaseră luptînd ca să scape de detașamentele de pedeapsă spaniole. întoarcerea lor era, într-adevăr, simbolică.După ploile de primăvară, în fertila vale Tegragra, se seamănă grîu, orz și porumb. Pămîntul e lucrat cu pluguri de lemn trase de cămile. „Corabia deșertului", utilizată acolo ca animal de povară, e de ncjinlocuit în gospodăria țărănească. „Lucrăm eu cămile, spun țăranii, și tot ele ne duc și recolta la piață. Laptele de cămilă ne hrănește, iar părul ei ne îmbracă, în deșert n-ai de unde să-ți procuri hrană și îmbrăcăminte, și chiar dacă aceste articole ar exista n-am avea cu ce le cumpăra".în valea Tegragra înfloriseră migdalii, fiecare arbore era'învăluit într-un nimb alb-trandafiriu. Pe o colină cobora o cămilă purtînd în spate cîțiva copii care se întorceau acasă de la o școală îndepărtată. Pînă nu de mult în Ifni nu existau școli. Acum, fiecare comună își are școala ei, la care țăranii își trimit copiii călare pe cămile.
V. Katin
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Cei mai buni 
și mai frumoși vinâtori

La Asociația vinătorilor din U.R.S.S. sînt înregistrați peste 200 000 de cîini de vînătoare de diferite rase. Dacă odinioară cel mai solicitat cline de vînătoare era ogarul rusesc cunoscut sub denumirea de borzoi, acum el a cedat locul reprezentanților rasei laika. Cele patru variante ale rasei de cîini de vânătoare laika au aceleași caracteristici i curaj, rezistență, devotament, dinii laika nu se tem de gerurile năpraznice, căci sînt „înveșmîntați” Intr-o blană călduroasă, nici de zăpadă adâncă căci au labele destul de mari și de late, nici de desișurile pădurilor, căci statura lor moderată le permite să se

Urman, multiplul campion ol rasei laika

„.și un campion al frumuseții canine, oga
rul Terzaistrecoare prin ele cu agilitate. Laika mai au însă și o altă mare calitate. De obicei, clinii de vînătoare se specializează în anumite operații : unii descoperă vînatul, alții îl prind sau îl aduc. Laika e un cîine universal. Știe să facă de toate. în plus, vînea- ză cu aceeași dexteritate veverițe și rîși, cocoși de munte și cerbi, samuri și urși, ba nu se dă în lături să lupte corp la corp cu un animal atît de fioros cum e rossomaha siberiană. Conștient, însă, de fiecare dată, de raportul de forțe dintre el și vînat, clinele folosește mereu metode adecuate, care variază între atacul direct și viclenie.De ce a luat totuși laika locul elegantului, celebrului ogar borzoi ? Pentru simplul motiv că ogarul e mult prea rapid pentru vînătorii de azi. într-ade- văr, vînătorii nu se mai deplasează a- cum pe cai, ci pe propriile lor picioare. Cine ar mai putea deci să țină pasul cu ogarii borzoi, care fugăresc vînatul ca o vijelie dezvoltînd uneori o viteză de 25 de metri pe secundă ? Ogarii rămîn însă, singurii cîini de vînătoare care pot să ajungă din urmă antilopele saiga, în stare să alerge un sfert de oră cu 25 de metri pe secundă. Și încă o calitate inegalabilă a ogarilor: depla- sîndu-se cu această viteză, numai ei pot urmări prada pas cu pas, fără să se a- bată din drum cînd vînatul face un salt neașteptat într-o parte. Căci ogarul 

e singurul cîine de vînătoare care își urmărește prada nu numai cu simțul mirosului, ci și cu cel al văzului.După cum am văzut, viteza excesivă a ogarilor le-a adus însă dizgrația vî- nătorilor pedeștri. Arbitrii concursurilor internaționale au remarcat că crescătoriile de cîini de vînătoare din U.R.S.S. obțin rezultate excelente nu numai în perfecționarea raselor rusești, cum e laika, ci și a unor rase străine, și că normele instituite de experții sovietici sînt mai severe decît ale confraților lor din alte țări. Astfel, un superb poanter, pe nume Marta, s-a situat la el acasă, adică la o expoziție din Moscova, pe locul 18, pe cîtă vreme la Expoziția internațională de la Potsdam a fost distins cu Medalia mare de aur pentru frumusețe, proporții și rasă. Iar la un concurs internațional organizat la Brno, setterul Nai, provenit și el dintr-o crescătorie rusească, a fost declarat campion absolut. După cum, cunoscătorii continuă să-și amintească de Kandis, un poanter căruia i-au fost decernate, rind pe rînd, primele 16 locuri la concursuri internaționale din S.UA, Franța, Belgia și din alte țări.Ce misiune au arbitrii și experții concursurilor ? Ei trebuie să constate în primul rînd aptitudinile vînătorești ale câinilor. Apoi să țină seama de aspectul lor fizic, de origine și de urmași, în U.R.S.SL, de pildă, există patru clase de ..calitate" ; prima e numită elită. Pentru a obține o medalie de aur sau de argint, de pildă, un cîine trebuie să posede cel puțin două diplome care să-i ateste valoarea, plus „actele de stare civilă” a patru generații de strămoși, plus certificate medicale cum că urmașii lui sînt sănătoși. Cele două diplome nu sînt de fel ușor de obținut Astfel, la proba pentru simțul mirosului, din totalul de 25 de puncte se acordă gradația I-a dacă patrupedul întrunește cel puțin 20 de puncte și gradația a in-a dacă nu depășește 16 puncte. Se apreciază, de asemenea, viteza, depărtarea și ..stilul” de depistare a vânatului, modul de executare a comenzilor etc. Pentru anumite rase de cîini, laika, de exemplu, se ține seama și de intonațiile lătratului.Crescătorii de cîini de vînătoare din UJLS.S. dau o atenție deosebită genealogiei animalelor. Există, astfel, registre speciale în care sînt trecuți toți clinii de vînătoare care posedă acte pentru patru generații de ascendenți și care. în plus, au obtinut pentru înfățișarea lor cel puțin calificativul „bine”.

Invizibila 
expozițieLuna trecută la Kiev a fost inaugurată o expoziție cile cărei exponate nu pot fi însă văzute decît la microscop. Microexponatele sînt opera unor cunos- cuți miniaturiști ca N. Siadristîi, M. Masliuk, V. Vasiurenko.Pînă nu demult, autorul celei mai mici cărți din lume era japonez. Volumul avea dimensiunile de 2,8 X 4 milimetri. Dar Nikolai Siadristîi a prezentat la expoziția kievleană o antologie a poeziilor lui Taras Șevcenko de 19 ori mai mică decît miniaturalul volum japonez. Titlul antologiei microscopice lucrate de Siadristîi e scris cu litere aurii, iar pe prima pagină se află portretul lui Taras Șevcenko.Același maestru miniaturist a mai expus un motor electric care funcționează ca orice alt motor de acest fel, dar este de 200 de ori mai mic decît o gămălie de ac, un basorelief care îl înfățișează pe Dante Alighieri, cioplit într-un sîmbure de prună, o acuarelă reprezentînd portretul lui Ernest Hemingway pictat pe un sîmbure de pară etc.De o rară frumusețe și finețe este mi- niatulra intitulată „Dans polonez” de Oghinski: o crizantemă minusculă cu 99 de petale și o frunză, și ea microscopică, alcătuiesc portativul și notele acestei piese muzicale (în total — 600 de note).

A 165-a primăvară a longevivului gruzin biraii iviusiimov

Maestrul Masliuk e prezent în expoziție cu o serie de mici capodopore lucrate din semințe de mac, iar V. Vasiurenko expune o tablă de șah cu piese încrustate cu aur și fildeș și executate dintr-un sîmbure de cireașă. Tot Vasiurenko este și autorul unui minuscul serviciu de ceai de șase persoane, cu toate piesele necesare.

Omul și numărulTot mai multe țări studiază avantajele numerotării locuitorilor lor. începutul a fost făcut, în 1947, de Suedia, urmată apoi de Israel, Norvegia, Danemarca. în ultimul tințp alte țări și-au afirmat intenția de a le urma exemplul. Printre acestea se află S.UA.. și R.F. a Germaniei. Guvernul de la Bonn, de pildă, a declarat că pînă în 1973 fiecare din cei 58 de milioane de locuitori ai R.F.G. va primi un număr individual.în acest scop va funcționa un centru de calcul, căruia îi vor fi comunicate diferite date despre locuitorii țării: data nașterii, situația familială și militară, restanțele la plata impozitelor, vîrsta și sexul copiilor, religia etc., etc. La Dusseldorf, 700 000 de locuitori au și luat cunoștință de numărul lor individual. O acțiune similară a fost întreprinsă în orașele Augsburg și Stuttgart.Unul din avantajele acestei metode se vădește în cazul mutării unor cetățeni dintr-un oraș în altui. în mod obișnuit formalitățile durează cîteva zile. Comuniicînd, însă, centrului de calcul numărul individual, unui cetățean i se pot întocmi orice acte în numai cîteva minute.
B. Valunov

CRÎNGURILE 
ANTARCTIDEI

Amintirile 
unui continentPe alocuri au fost mai mult decît crînguri. Au foșnit păduri dese, umbroase. Din păcate, însă, vegetația luxuriantă e doar o amintire pe acest continent veșnic înghețat, populat doar de pinguini. Cu atît mai impresionantă 

este deci descoperirea unor cercetători care atestă, o dată mai mult, că natura a fost cîndva mai puțin vitregă cu Polul Sud. Astfel, în preajma stațiunii Bellingshausen au fost găsite roci vulcanice în care s^au păstrat mostre ale vegetației de altădată din Antarctida : un mare număr de trunchiuri de copaci și amprente de frunze. După afirmațiile specialiștilor în materie, unii arbori fosilizați par a fi din familia mestecenilor, alții din aceea a fagilor sau a unor specii de conifere. Ceea ce înseamnă că demult, acum vreo zece milioane de ani, în Antarctida au existat păduri și că clima acestui continent semăna cu aceea a zonelor temperate din zilele noastre.
CALEIDOSCOP

Adresa : „Ra-2‘*
Intre Thor Heyerdahl și colectivul 

Institutului de viticultură din 
R.S.F.S.R. s-au statornicit asidui legă
turi. în cinstea acestei prietenii, lucră
torii institutului au botezat un soi de vin 
„Kon-TM“, un altul, „Ra“. Recent, colec
tivul de cercetători ai institutului a ex
pediat echipajului lui „Ra-2“ un colet 
cu Un număr apreciabil de sticle cu 
vin, printre care la loc de frunte se 
află, evident, sticle cu eticheta „Ra11.

Țigări cu... muzicuță A
In S.U.A. a fost inventată o nouă 

metodă de... intimidare a fumătorilor 
înrăiți- E vorba de cutii de țigări care, 
în momentul cînd sînt deschise, into
nează un marș funebru. Scopul inova
ției e limpede. Efectul ei a fost insă 
neașteptat. Fumătorii sînt atît de a- 
muzați de „cutiile cu muzicuță" incit 
cumpără și mai multe țigări.
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Poșta mediculir
(Urmare din pag. 3-a)

DONA — București : 1) Pe unele medi
camente (antibiotice, vitamina K etc.) 
se menționează data pînă la care sînt va
labile. In rest, durata valabilității este 
de doi ani, în funcție și de modul corect 
de păstrare. Un medicament alterat (ne 
referim la fiole) se recunoaște după 
schimbarea culorii sau a limpezimii sale. 
2) Nu este obligatoriu ca aptitudinile dv. 
muzicale să se transmită fetiței. Este a- 
devărat că familia Bach a dat 51 de muzi
cieni, dar sînt mult mai multe familiile 
de muzicieni care nu au dat nici un 
Bach ... mai mic.

DRAGIIIȚA PETRE — București : Ase
menea lucrări nu au fost publicate în 
țara noastră. De curînd a apărut în ro
mânește cartea lui Fr. Chichester, pe care 
v-o recomandăm.

L. N. — Gura Humorului : Indocidt In- 
dometacid, Amuno, Vertebran sînt me
dicamente recomandate în astfel de forme 
de reumatism. Posologia trebuie stabili
tă de specialist, iar tratamentul va fi fă
cut sub supraveghere medicală.

SPATARU NICOLAE — Pașcani : Con
siderăm că colita pe care o aveți a fost 
provocată în mare măsură și de „bateria" 
c'? antibiotice pe care ați folosit-o. Se va 
ameliora deci după ce vor trece efectele 
secundare ale antibioterapiei. Pină atunci 
— respectați regimul adecuat și luați 
după mese Mexaform și Festal de 3 "Ori 

^>e zi cîte un drajeu. In plus, vitamine 
(Viplex 2/zi) și calciu lactic 6 zi ; la nevoie 
Bergonal 2—4 drajeuri.'zi.

GABI — Pitești : Nu putem răspunde 
decit pe această cale. Intr-adevăr, scri
soarea dv. este plină, așa cum spuneți, de 
„fenomene, curiozități și altele". Cele mai 
multe sînt de origine nervoasă și aveți 
într-adevăr o astenie (nu „anestie" — 
cum vă autodiagnosticați). Alte tulburări 
sînt datorite vîrstei. Ne temem, de pildă, 
că la ureche e vorba de o otosderoză. Vă 
recomandăm ca stimulent central, anti- 
depresiv și tonic general Hematodin 10 
picături înaintea meselor de dimineață și 
prînz, crescînd progresiv cu cîte 2 pică
turi la fiecare doză pînă la 40 picături de 
2 ori/zi. Apoi se reduce treptat la o doză 
convenabilă de întreținere. în plus, Ce- 
decalcin și Electovit cîte 3 tab/zi înain
te de mese, regim alimentar, potrivit 
după toleranța dv. și dacă nu aveți somn 
bun, seara cîte 1 drajeu Napoton.

D. OPREA — București : Un sfat stră
vechi : „Festina lente" — grăbiți-vă în
cet. 2) Narcolepsia este o boală cu e- 
tiologie necunoscută, caracterizată prin 
episoade recurente de tendință imperioa
să la somn. Crizele de somn pot apărea 
o dată sau de mai multe ori pe zi și duTa 
cîteva minute sau ore.

REUS — Dorohoi : 1) Dacă sînteți aler
gic la detergenți fiți atenți și la pastele 
de dinți. Multe produse îi conțin : Perla 
(texopon), Supercristal (laurylsulfat) etc. 
2) Nu trebuie să vă pară rău după nimic. 
Oscar Wilde spunea că singurul farmec al 
trecutului este că el a ... trecut. 3) Nu 
orice aliment este și un medicament. Mie
rea, da !

GRIGORE T. — București : 1) Nu exis
tă un raport direct între gradul de pig
mentație și acțiunea terapeutică a razelor 
ultraviolete. 2) Chestie de optică. Swift 
dădea un exemplu peremptoriu : elefanții 
sînt desenați, fără excepție, mai mici de- 
cît în realitate, iar puricii totdeauna mai 
mari.

ANTONIU MAGDALENA — București : 
Medicamentele se eliberează fără rețetă. 
Vitamina A există sub formă de soluție 
și fiole. E bine să folosiți o fiolă de 
40.000 u.i. la 2 zile (pe gură), deci 10 zile 
lunar. Tarosinul (combinație de vit. C și 
Rutosid) se ia de 3 ori pe zl cite 1 compr., 
iar vit. PP de 3 ori pe zi cîte 1/2 comp., 
aceasta din urmă preferabil la mijlocul 
meselor.
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Fotografii se amuza:

•— Asta sa tie rtoaul aoraian r

3-0 pentru mineNu știu ce părere aveți dumneavoastră, dar eu aș conferi un Premiu Nobel celor care au descoperit fotbalul și hocheiul. într-adevăr, imaginați-vă, fie și numai o clipă, ce s-ar fi făcut omenirea fără fotbal. Cînd mă gîndesc mi se încrețește pielea de groază... N-aș fi putut trăi pentru nimic în lume Intr-o atmosferă nefotbalistică, de nemaipomenită sărăcie spirituală, fără țeluri nobile.Adevărata mea viață începea abia a- tunci cînd, după terminarea lucrului, schimbînd de trei ori autobuzul, mă instalam în tribuna stadionului. A- dică, îmbrăcîndu-mi papucii de casă, mă instalam în fața televizorului. Cuprins de o plăcută înfiorare, așteptam să se întîmple ceea ce-mi dorisem toată ziua, evenimentele pe care urma să le comentez a doua zi, la fel de emoționat, cu prietenii și colegii de birou.De altfel, toată viața mea a fost legată, într-un fel sau altul, de fotbal- M-am născut în ziua cînd s-au întîlnit. pentru prima oară, echipele „Proton" și „Neutron*  (meciul s-a terminat cu un rezultat de egalitate). Mi-am cunoscut viitoarea soție în ziua cînd „Proton" 
a jucat cu „Neutron" și a cîștigat cu 3—0. Nici cei mai bătrîni locuitori ai cartierului nostru nu-și aduc aminte de o primăvară atît de frumoasă. De altfel a fost, în genere, o primăvară extraordinară. „Proton" a cîștigat cinci meciuri la rînd, a acumulat zece puncte și s-a instalat în fruntea clasamentului, în timp ce „Neutron" s-a situat pe un foarte modest loc șapte. Băieții jucau dumnezeiește, iar eu mă vedeam cu Katea la fiecare meci. Aveam pe atunci douăzeci și cinci de ani. iar Katea douăzeci și, ce-i mai important, „Pro- tonașul" nostru a terminat campionatul pe primul loc cu golaverajul 25—20.întîlnirile cu Katea au continuat în tot cursul campionatului și cînd a fost foarte clar că „Proton" o să cîștige întrecerea, am hotărît să ne căsătorim. Ziua nunții va rămîne pentru totdeauna înscrisă în amintirea noastră : Malaciu- ghin a marcat atunci trei goluri chiar în prima repriză. Încît nu e de mirare că la cununie eram fericit și într-o vervă formidabilă.La finele campionatului următor, am condus-o pe Katea la maternitate. Și, ce-i mai interesant, e că, din nou, „Proton*  și „Neutron*  și-au disputat finala Cupei Evident, am fost grozav de emoționat, mai ales că Malaciughin a izbutit să înscrie golul victoriei abia în ultimul minut (2-1). Dar slavă Domnului, totul s-a sfîrșit cu bine, iar

eu mi-am botezat băiețașul Andron, în cinstea lui Malaciughin.Și ce băiețaș I Genial I N-avea nici șase luni cînd „Proton", cu prilejul u- nui turneu în America de Sud, a făcut meci nul cu Honduras-ul și a cîștigat în fața echipei guatemaleze. Ce mai, 
e un copil foarte bine dezvoltat Și nu-i de mirare • îi consacram o mare parte din timpul meu liber. Ba-1 țineam în brațe în fața televizorului, cînd era meci, ba-i citeam dintr-o veche revistă de fotbal sau îi povesteam despre Malaciughin.Dar, nu de mult, mi s-a întîmplat o mare nenorocire. O criză de apendicită. Doctorul mi-a spus i „Trebuie să te o- perezi imediat !“ Eu i-am răspuns i „Doctore, nu se poate aștepta măcar pînă mîine ? Astăzi nu pot „Proton" și „Neutron*  își dispută finala Cupei 1"

— Nu numai în Mexic se simte 
lipsa de oxigen.

Dar doctorul era intratabil ! „Nici un fel de „protoni" și nici un fel de „neutroni*.  Au să joace finala și fără dumneata !“Am fost dus în sala de operație E- ram într-un hal de nervi nemaipomenit. Vă închipuiți, eu la spital și echipa mea pe teren.Cînd m-au urcat pe masa de operație 
a început și meciul. în sala de operație nu era nici televizor, nici radio !... îm- brăcînd niște mănuși, chirurgul își vedea liniștit de treburile lui, ca un a- devărat portar... Mi-au trecut pe la nas un anesteziant și mi-au spus să număr. Am început să număr i „Unu la zero, doi la zero, trei la zero...*,  dar de adormit nici vorbă. Cred și eu! Cine ar putea dormi la o finală de Cupă !Deodată, ușile sălii de operație s-au deschis larg și, purtat într-un cărucior, și-a făcut intrarea un televizor, care a

Ora Mexicului

fost fns’talat drept în fața chirurgului. Meciul începuse. Și ce meci ! Riabinin i-a pasat lui Kalinin. Kalinin lui Malinin, dar Romașkin a interceptat balonul, l-a trecut la Babușkin, Babușkin lui Rubașkin, dar a greșit pasa. Acum mingea se afla la Riabinin. Riabinin a pasat-o lui Malinin, aflat pe stînga, Malinin i-a trecut-o lui Kalinin... Chirurgul îmi umbla prin burtă și trăgea cu coada, ochiului la televizor. Și deodată mingea a ajuns la Malaciughin. Malaciughin i-a driblat pe Romașkin, Babușkin, Rubașkin, a intrat în careul de șaisprezece metri, a rămas singur față în față cu portarul, a tras puternic, dar mingea a trecut pe lîngă bară și mi-am pierdut cunoștința.Cînd mi-am revenit, lucrurile nu e- rau tocmai în regulă i mîinile și picioarele îmi erau țepene, urechile-mi țiuiau, surorile se foiau în jurul meu. iar din ochii chirurgului se scurgeau șiroaie de lacrimi, pe care asistenta le îndepărta cu un tampon de vată.Adunîndu-mi ultimele puteri, l-am întrebat i— Doctore, spune-mi un singur lucru i mai e vreo speranță 7— Ce speranță să mai fie 7 Au mai rămas cîteva minute pînă la sfîrșitul întîlnirii și scorul continuă să fie 3—0 pentru „Neutron" I...M-am deșteptat în rai. Știți cum arată raiul 7 Ca un stadion 1 Pe cuvînt de onoare i ca un stadion I Sfinți și arhangheli în tribune, iar pe gazon — băieții. Echipele „Proton*  și „Neutron" se întîlnesc în finală. Portarul „Neutronului*  trebuie să scoată mingea din plasă la fiecare trei minute. O asemenea fericire nu există decît în rai I
Vladimir Bahnov.

O contradicție 
rezolvată

Am scris o piesă de teatru. O piesă 
proastă despre oameni buni.

— Piesa-i proastă l mi-a spus regi
zorul.

— Dar oamenii sînt buni! i-am re
plicat.

— Nu te contrazic, mi-a răspuns re
gizorul. Oamenii sînt într-adevăr buni, 
dar piesa teribil de proastă.

— N-are rost să mă încăpățînez, am 
ținut să precizez, încăpățînat. E adevă
rat, piesa e proastă, dar oamenii sînt 
totuși foarte buni!

Regizorul s-a supărat.
— Da, oamenii sînt buni! Dar piesa 

e proastă I Iar de vină ești dumneata.
Atunci m-am supărat și eu:
— Da, piesa e proastă! Dar ce, oa

menii buni sînt vinovați de asta ?
Regizorul a căzut pe gînduri:
— E ceva adevărat în ce spui: oa

menii buni nu sînt vinovați. Dar poate 
că, pentru a rezolva contradicția, ai 
scrie o piesă bună despre oameni buni.

Asta mi-a dat și mie de gîndit!
— Da, ai și dumneata dreptate. Dar, 

pentru rezolvarea contradicției nu s-ar 
putea scrie o piesă proastă despre oa
meni proști 7

— Nu, a exclamat speriat regizorul. 
Din astea avem foarte multe.

Pînă la sfîrșit, m-am supărat și am 
înșfăcat piesa de pe biroul regizorului.

— Dacă nu vă trebuie...
— Ce înseamnă nu-mi trebuie! a 

țipat regizorul, smulgîndu-mi piesa din 
mînă. Ba avem chiar foarte mare ne
voie.

— Dar piesa-i proastă, i-am atras 
eu atenția.

— Piesa e, într-adevăr, proastă, dar, 
oricum, oamenii sînt buni.

— Dar poate că ar fi bine să se 
scrie o piesă bună despre oameni buni. 
N-ar fi mai bine ?

— Ar fi mai bine, a oftat regizorul 
melancolic, dar trebuie să fii de acord 
cu mine, o piesă proastă despre oameni 
proști, ar fi și mai rău.

Am fost de acord cu el.
Regizorul s-a arătat foarte bucuros. 
Ne-am strîns mîinile prietenește și

— Tot e bun la ceva fotbalul ăsta I
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ne-am înțeles să ne revedem la pre
miera piesei mele. O piesă foarte 
proastă despre niște oameni foarte 
buni.

Cînd toate
se termina cu bineIntr-o bună zi un coleg de-al r. m-a implorat cu lacrimi în ochi:— Hai cu mine. Vreau să-mi fii martor.Am Intrat amîndoi în biroul directorului și colegul meu a început să zbiere :— Nenorocitule ! Analfabetule ! Plîn- ge școala primară după tine !Directorul mi s-a adresat pe un toa imperativ :— Ai auzit! De mult mă pregăteam să-1 dau afară pe acest Einstein în mizerie. Dar acum i-a sunat ceasul. îl dau afară și dumneata ai să-mi fii martor.A doua zi, duminică, m-am gîndit tot timpul cum o să sfîrșească istoria asta.Luni, colegul mi-a spus:

Totul s-a terminat cu bine. Amavut o explicație cu directorul și am căzut de acord că ne-am întrecut cu firea și că sîntem amîndoi de vină.— Ei, atunci e-n regulă ! i-am râs-puns bucuros. 4
Peste o oră m-a chemat directorul. Mi-a confirmat spusele colegului că, într-adevăr, se împăcaseră și că asemenea chestiuni e mai bine să fie rezolvate fără țipete și scandaluri. Și, mai ales, fără martori.Marți m-au condus amîndoi pînă la poarta întreprinderii. Plecam. Definitiv. Evident, la cererea mea.

Ark. Inin și L. Osadciuk
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